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  Małgorzata Stroka

  Paulina Banaszak

Szanowni Państwo, Drodzy Mieszkańcy
 „Musicie od siebie wymagać, nawet gdyby inni od was nie wymagali”. Te po-
nadczasowe słowa wypowiedziane przez Świętego Jana Pawła II pojawią się na 
czteropokoleniowej kapsule czasu, która wkopana będzie 27 września 2023 roku 
przed wejściem do Domu Kultury. Słowa te wybrane nieprzypadkowo to swoisty 
drogowskaz nie tylko dla młodzieży, ale dla nas wszystkich. Człowiek, który wy-
maga od siebie, to osoba, która robi wszystko, aby spełnić się w każdej dziedzinie 
życia. Wysoko stawia poprzeczkę, aby realizować swoje zamierzenia. Zakopana na 
100 lat kapsuła, będzie otwierana co 25, po to aby kolejne pokolenia mogły dodać 
coś od Siebie i wspomnieć poprzednie. 
 Szanowni Państwo, zachęcam do zapoznania się z rankingiem finansowym 
sporządzonym przez Uniwersytet Ekonomiczny we Wrocławiu. Pozycja naszej 
Szczęśliwej Gminy wskazuje, że dobre zarządzanie finansami przynosi wymierne 
korzyści nie tylko w rankingu, ale co najważniejsze w terenie. To państwo najlepiej 
mogą ocenić mieszkając w naszych miejscowościach.
 O planach na przyszłość będziemy jeszcze pisać, ale już w tym wydaniu na-
szego biuletynu pokazujemy pierwsze wizualizacje Samorządowego przedszkola 
z oddziałami żłobkowymi. Inwestycja na razie w fazie projektowej planowana jest 
na kolejne lata przy ulicy Południowej w Radwanicach.
 Ostatnie miesiące to również czas dziękczynienia za plony. Serdecznie dzię-

kuje rolnikom za trud włożony w uprawę radwanickiej ziemi. Mieszkańcom za liczne przybycie oraz wspaniałą atmosferę na 
tegorocznym święcie plonów. Sołectwom dziękuje za zaangażowanie w przygotowanie stoisk i wieńców dożynkowych. Naszym 
gościom za przyjęcie zaproszeń i ciepłe słowo o naszej gminie.

Pozdrawiam serdecznie
Wójt Gminy Radwanice

Paweł Piwko
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wybory do sejmu i senatu rzeczypospolitej polskiej

Dnia 15 pażdziernika odbędą się 
wybory do Sejmu i Senatu Rzeczy-
pospolitej Polskiej. W tabeli poniżej 
przedstawiamy siedziby obwodowe 
Komisji Wyborczej w gminie Radwa-

nice. Wyborcy przebywający poza gra-
nicami kraju będą mogli zagłosować  
w obwodach głosowania utworzonych 
za granicą.

  Małgorzata Stroka

  Paulina Banaszak

Historia naszego małego społeczeństwa 
zależy tylko od nas.  Naszym zadaniem 
jest przekazanie z pokolenia na pokole-
nie informacji o wspólnym dziedzictwie. 
Stąd 27 września 2023 roku u progu 
Domu Kultury wmurowana zostanie 
czteropokoleniowa Kapsuła Czasu,  
w której wnętrzu zamieszczone zo-
staną najważniejsze informacje do-
tyczące gminy Radwanice. Tak więc 
kochani mieszkańcy spotykamy się za 
25 lat z naszymi dziećmi, wnukami,  by 
wspólnie ją otworzyć i wrócić do kart 
naszej historii. Wtedy też umieszczona 
zostanie  nowa część Kapsuły, która do-
tyczyć będzie roku 2048. I tak kolejno  
w roku 2073, 2098 oraz 2123. Ciekawe 
jak wtedy będzie? Niniejszy Biuletyn 
również znajdzie tam swoje miejsce:)

„Musicie od siebie wymagać,
nawet gdyby inni od was nie wymagali.”

                                                            Jan Paweł II

kapsuŁa czasu w Gminie radwanice

Pozdrawiam serdecznie
Wójt Gminy Radwanice

Paweł Piwko
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najlepsza Gmina w województwie dolnośląskim 
i 6 w polsce!
sukces Gminy radwanice w rankinGu Finansowym

  Paulina Banaszak

Ranking to analiza kondycji finanso-
wej wszystkich jednostek samorządu 
terytorialnego w Polsce, od 2017 r. 
jest cyklicznie przygotowywany przez 
Fundację Instytut Studiów Wschod-
nich. Został on opracowany na pod-
stawie sprawozdań finansowych skła-
danych przez JST przy współpracy  
z niezależnymi, renomowanymi insty-
tucjami: Krajową Radą Regionalnych 
Izb Obrachunkowych oraz Uniwer-
sytetem Ekonomicznym w Krakowie 
 (w latach 2017-2019) i Uniwersyte-
tem Ekonomicznym we Wrocławiu  
(w latach 2020-2023). 
To jedyne zestawienie, które obejmuje 
wszystkie jednostki samorządu teryto-
rialnego. Miło nam poinformować, że 
gmina Radwanice uzyskała 1 miejsce  
w województwie dolnośląskim i 6 miej-
sce w całej Polsce w kategorii gmin wiej-
skich! Gmina Radwanice awansowała 
względem roku poprzedniego i uzyskała 
wynik wyższy o 4 miejsca. 
Dla celów porównawczych, w tegorocz-
nym badaniu zostały wykorzystane te 
same kryteria oceny, które pojawiały 
się w Rankingach Finansowych Samo-
rządu Terytorialnego w Polsce w latach 
poprzednich. Podyktowane to zostało 
przede wszystkim – po konsultacjach ze 
środowiskiem samorządowym – potrze-
bą stworzenia możliwości porównania
uzyskiwanych wyników przez poszcze-
gólne jednostki w dłuższym okresie cza-
su oraz powszechną akceptacją wybra-
nych wskaźników. 
Wskaźniki oceny Jednostek Samorzą-
du Terytorialnego:
1. Udział dochodów własnych w docho-
dach ogółem.
2. Relacja nadwyżki operacyjnej do do-
chodów ogółem.
3. Udział wydatków inwestycyjnych  
w wydatkach ogółem.
4. Obciążenie wydatków bieżących wy-
datkami na wynagrodzenia i pochodne 
od wynagrodzeń.
5. Udział środków europejskich w wy-
datkach ogółem – bez poręczeń.
6. Relacja zobowiązań do dochodów 
ogółem.
7. Udział podatku dochodowego od osób 
fizycznych w dochodach bieżących.

39

Załączniki

Tabela 4 Prezentacja wyników dla gmin wiejskich za rok 2022

Lp. Nazwa Województwo W1 W2 W3 W4 W5 W6 W7 indeks Dystans 2022/2021

1 Michałowice Mazowieckie 0,67 0,47 0,69 0,46 0,25 1,00 0,80 4,34 - ↑

2 Dobra Szczecińska Zachodniopomorskie 0,72 0,47 0,70 0,48 0,01 0,94 0,81 4,13 5% ↑

3 Baranów Wielkopolskie 0,65 0,48 0,69 0,50 0,18 0,86 0,78 4,13 5% ↓

4 Kozielice Zachodniopomorskie 0,78 1,00 0,62 0,44 0,23 0,82 0,13 4,02 7% ↑

5 Bełchatów Łódzkie 0,75 0,75 0,76 0,60 0,02 0,94 0,17 3,97 8% ↑

6 Radwanice Dolnośląskie 0,34 0,44 0,87 0,31 0,54 0,95 0,41 3,87 11% ↑

7 Szumowo Podlaskie 0,31 0,33 0,95 0,45 0,35 0,81 0,56 3,75 14% ↑

8 Krzyżanów Łódzkie 0,54 0,43 0,86 0,63 0,01 0,86 0,38 3,71 14% ↑

9 Stawiguda Warmińsko-Mazurskie 0,56 0,22 0,63 0,55 0,33 0,89 0,50 3,68 15% ↓

10 Stare Bogaczowice Dolnośląskie 0,21 0,27 0,76 0,57 0,38 1 0,47 3,67 15% ↑

11 Nowosolna Łódzkie 0,55 0,33 0,40 0,51 0,14 0,92 0,80 3,65 16% ↔
12 Darłowo Zachodniopomorskie 0,75 0,55 0,57 0,49 0,15 1 0,11 3,62 17% ↑

13 Wodzierady Łódzkie 0,43 0,39 0,49 0,53 0,31 0,93 0,53 3,59 17% ↑

14 Kołobrzeg Zachodniopomorskie 0,86 0,34 0,35 0,61 0,04 0,99 0,41 3,59 17% ↑

15 Osielsko Kujawsko-Pomorskie 0,69 0,31 0,61 0,51 0,02 0,64 0,81 3,58 17% ↓

16 Zabór Lubuskie 0,53 0,34 0,44 0,73 0,15 0,84 0,53 3,58 18% ↑

17 Kleszczów Łódzkie 1 0,34 0,40 0,82 0,00 1 0,00 3,56 18% ↓

18 Baligród Podkarpackie 0,29 0,24 0,66 0,58 0,55 0,87 0,36 3,54 18% ↑

19 Pokój Opolskie 0,24 0,21 0,65 0,72 0,58 0,80 0,35 3,54 18% ↑

20 Moszczenica Małopolskie 0,03 0,23 0,82 0,36 1 0,85 0,25 3,54 19% ↑

21 Komorniki Wielkopolskie 0,64 0,40 0,50 0,53 0,05 0,81 0,59 3,53 19% ↓

22 Jabłonna Lacka Mazowieckie 0,15 0,34 0,87 0,58 0,24 1 0,34 3,52 19% ↓

23 Perzów Wielkopolskie 0,67 0,44 0,54 0,37 0,03 0,76 0,71 3,52 19% ↓

24 Łyse Mazowieckie 0,35 0,37 0,66 0,56 0,01 1 0,56 3,52 19% ↑

25 Kobylin-Borzymy Podlaskie 0,15 0,35 1 0,50 0,14 1 0,36 3,51 19% ↑

26 Wartkowice Łódzkie 0,30 0,33 0,77 0,48 0,38 0,99 0,27 3,50 19% ↑

27 Kobierzyce Dolnośląskie 0,82 0,56 0,37 0,45 0,05 0,83 0,43 3,50 19% ↓

28 Jeżów Sudecki Dolnośląskie 0,55 0,36 0,31 0,62 0,07 1 0,58 3,49 20% ↓

29 Giżycko Warmińsko-Mazurskie 0,43 0,31 0,62 0,60 0,42 0,76 0,34 3,47 20% ↑

30 Wielka Wieś Małopolskie 0,67 0,32 0,52 0,51 0,06 0,84 0,54 3,47 20% ↓

31 Lubrza Lubuskie 0,48 0,39 0,47 0,60 0,21 0,90 0,41 3,46 20% ↑

32 Giby Podlaskie 0,33 0,40 0,75 0,49 0,20 0,83 0,45 3,46 20% ↑

33 Rudna Dolnośląskie 0,86 0,55 0,25 0,59 0,06 1,00 0,14 3,46 20% ↑

34 Boronów Śląskie 0,47 0,38 0,56 0,55 0,01 0,94 0,55 3,45 20% ↑

35 Podedwórze Lubelskie 0,29 0,45 0,49 0,39 0,27 0,94 0,62 3,44 21% ↑

36 Górowo Iławeckie Warmińsko-Mazurskie 0,29 0,34 0,58 0,59 0,36 0,96 0,31 3,44 21% ↑

37 Grębocice Dolnośląskie 0,81 0,57 0,46 0,48 0,03 0,94 0,15 3,44 21% ↓

38 Suwałki Podlaskie 0,56 0,42 0,58 0,58 0,05 0,97 0,27 3,44 21% ↓

39 Żelazków Wielkopolskie 0,57 0,35 0,22 0,47 0,07 1,00 0,75 3,43 21% ↑

40 Ciepłowody Dolnośląskie 0,33 0,28 0,54 0,40 0,43 0,97 0,48 3,43 21% ↑

41 Ustka Pomorskie 0,67 0,32 0,59 0,69 0,16 0,74 0,25 3,42 21% ↑

42 Brzeziny Łódzkie 0,34 0,34 0,50 0,67 0,13 1 0,43 3,42 21% ↑

43 Zawonia Dolnośląskie 0,47 0,39 0,27 0,58 0,21 0,98 0,53 3,41 21% ↑

44 Rząśnia Łódzkie 0,73 0,56 0,61 0,46 0,10 0,80 0,14 3,40 22% ↓

45 Ożarowice Śląskie 0,34 0,14 0,75 0,50 0,87 0,31 0,47 3,38 22% ↑

46 Budry Warmińsko-Mazurskie 0,11 0,27 0,81 0,40 0,40 0,99 0,39 3,38 22% ↑

47 Dopiewo Wielkopolskie 0,56 0,37 0,46 0,53 0,08 0,62 0,73 3,35 23% ↑
33

4. Wyniki rankingu finansowego

Uzyskane wyniki zostały zaprezentowane w formie tabelarycznej. Dodatkowo w ra-
mach każdego rodzaju jednostek (gminy wiejskie, gminy miejsko-wiejskie, gminy miej-
skie, miasta na prawach powiatu, powiaty ziemskie) wyniki dla 10 najlepszych jednostek 
zaprezentowane zostały w formie wykresów radarowych. 

Badania na Rankingiem powinny być kontynuowane w kolejnych latach. Warto także 
rozszerzyć i stale doskonalić kryteria oceny, uwzględniając Ranking również o elementy 
jakościowe. W tym zakresie, wszelkie sugestie i uwagi ze strony środowiska samorządowe-
go są bardzo pomocne.

W grupie 1513 gmin wiejskich w 2022 roku najlepsze wyniki uzyskały (Wykres 1):

1. Michałowice (woj. mazowieckie)
2. Dobra Szczecińska (woj. zachodniopomorskie)
3. Baranów ( woj. wielkopolskie)
4. Kozielice (woj. zachodniopomorskie)
5. Bełchatów (woj. łódzkie)
6. Radwanice (woj. dolnośląskie)
7. Szumowo (woj. podlaskie)
8. Krzyżanów (woj. łódzkie)
9. Stawiguda (woj. warmińsko-mazurskie)
10. Stare Bogaczowice (woj. Dolnośląskie) 

Wykres 1 Wyniki 10 pierwszych gmin wiejskich za 2022 rok

Źródło: Opracowanie własne na podstawie danych RIO według stanu na koniec IV kwartału 2022 roku.

źródło: https://www.forum-ekonomiczne.pl/ranking-finansowy-samorzadu-terytorialnego-w-polsce/
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budŻet Gminy po pierwszym póŁroczu 

Budżet Gminy Radwanice na rok 2023 
został uchwalony przez Radę Gminy 
w Radwanicach w dniu 30 grudnia 
2022 r. / Uchwała nr XLVII/319/22. 
Plan budżetu gminy Radwanice na ko-
niec pierwszego półrocza 2023 roku 
po uwzględnieniu zmian zamknął się 
następującymi kwotami:

Dochody 55.556.450,21 zł
w tym dochody bieżące 
 33.556.064,69 zł,
dochody majątkowe  
22.000.385,52 zł 

Wydatki 65.088.120,84 zł
w tym wydatki bieżące  
25.999.554,39 zł, 
wydatki majątkowe 
39.088.566,45 zł 

Na koniec pierwszego półrocza 2023 
roku został zaplanowany deficyt bu-
dżetowy w wysokości 9.531.670,63 zł.  
W uchwale budżetowej przychody bu-
dżetowe wynosiły 7.913.979,37 zł, nato-
miast w ciągu roku zwiększone zostały 
do kwoty 11.466.434,99 zł. Planowane 
rozchody budżetowe w I połowie 2023 
roku zmniejszono o kwotę 17.020,79 zł.

Budżet Gminy Radwanice na koniec  
I półrocza 2023 roku został wykonany  
w następujących wysokościach:

Dochody 21.642.586,08 zł, 
w tym dochody bieżące 
16.215.619,08 zł 
dochody majątkowe  
5.426.967,00 zł

Wydatki 24.460.058,69 zł
w tym wydatki bieżące 
12.773.592,99 zł
wydatki majątkowe 
11.686.465,70 zł

Budżet gminy na koniec pierwszego 
półrocza 2023 roku zamknął się de-
ficytem w wysokości 2.817.472,61 zł. 
Przychody zostały wykonane w wyso-
kości 9.781.477,55 zł i są to przycho-
dy z tytułu niewykorzystania środków 
pieniężnych o których mowa w art. 217 
ust. 2 pkt. 8 ustawy o finansach pu-
blicznych w wysokości 2.801.934,82 
zł, wolne środki o których mowa w art. 
217 ust. 2 pkt. 6 ustawy o finansach 
publicznych w wysokości 1.934.764,36 
zł,  nadwyżka z lat ubiegłych pomniej-
szona o niewykorzystane środki pie-

niężne o których mowa w art. 217 ust. 
2 pkt. 8 ustawy o finansach publicznych  
w wysokości 5.029.779,27 zł oraz spła-
ta udzielonych pożyczek w wysokości  
14.999,10 zł. Rozchody budżetu zostały 
wykonane w wysokości 1.934.764,36 zł, 
na które składała się spłata  zaciągnię-
tych pożyczek z WFOŚiGW.
W trakcie pierwszego półrocza roku 
2023 dokonywane były zmiany w bu-
dżecie gminy zarówno po stronie do-
chodów jak i po stronie wydatków  
6 uchwałami Rady Gminy oraz 16 zarzą-
dzeniami Wójta Gminy. Przyjęty plan na 
koniec pierwszego półrocza 2023 roku 
w stosunku do pierwotnej wielkości po 
stronie dochodów zwiększył się o kwotę  
701.140,21 zł, natomiast po stro-
nie wydatków zwiększył się o kwotę 
4.270.616,62 zł.
W ciągu pierwszego półrocza roku 2023 
dokonano rozdysponowania części re-
zerwy budżetowej ogólnej na kwotę 
112.600,00 zł na realizację zadań pu-
blicznych o których mowa w art. 16  
o działalności pożytku publicznego i wo-
lontariacie /33.500,00 zł/, na realizację 
zadań rzeczowych i remontowych w po-
szczególnych sołectwach gminy Radwa-
nice /68.000,00 zł/.

  Agata Małachowska
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// inwestycje

kolejne droGi w tym roku
ul. konstytucji 3 maja w radwanicacH 

  Renata Śmieszek - Zygnerska

W lipcu 2023 r. ruszyła budowa nowej 
drogi gminnej łączącej ul. Przemysłową 
z ul. Niepodległości. Budowana ulica 
nosi nazwę Konstytucji 3 Maja. Droga 

będzie miała nawierzchnię z asfaltobe-
tonu o szerokości 5 m. Wzdłuż całej dłu-
gości odcinka budowanej ulicy będzie 
chodnik o szerokości 2m, a pobocze od 

strony jezdni będzie wykonane z tłucz-
nia kamiennego. Spodziewane zakoń-
czenie prac przewidywane jest na koniec 
listopada 2023 r.

nowa kuŹnia, sieroszowice 
  Honorata Perłakowska - Leszczak

20 lipca br. podpisano umowę na prze-
budowę drogi łączącej Nową Kuźnię 
z Sieroszowicami. Wykonawcą zosta-
ła Firma Masy Polskie sp. z o.o. sp. k.  
z Lubina, która ma za zadanie wykonanie 

nawierzchni z kruszywa granitowego na 
blisko 1,5 km odcinku drogi. W efekcie 
realizacji tego zadania będziemy mogli 
cieszyć się utwardzoną drogą o szeroko-
ści 4,00m z wyprofilowaną nawierzchnią 

oraz obustronnymi poboczami grunto-
wymi. Koszt wykonania robót wyniesie 
635.711,61 zł w tym dofinansowanie  
z TFOGR 265.000,00 zł.
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// inwestycje

kontynuacja budowy 
sieci wodociąGowej i kanalizacji  
w buczynie 
  Renata Śmieszek - Zygnerska

Gminna radwanice w sierpniu 
2023 r. podpisała umowę z firmą 
wodrol teodor świątecki na wy-
konanie zadania pn. „budowa sie-
ci wodociągowej wraz z przyłączami  
i sieci kanalizacji sanitarnej wraz przyłą-
czami w miejscowości buczyna – etap 2a  
i 2b”. 
Inwestycja ma na celu zastąpienie starej 
sieci wodociągowej nową oraz przyłączenie 
Mieszkańców do zbiorczej sieci kanalizacji 
sanitarnej. W czerwcu tego roku zakoń-
czono budowę i oddano do użytku etap 1A  
i 1B inwestycji. Zakończenie inwesty-
cji prowadzonej w Buczynie planowe jest  
w sierpniu 2024 roku

dobromil
ŁaGoszów wielki
nowy dwór
Do końca sierpnia 2024 roku Gmina 
Radwanice przeprowadzi inwestycje 
na terenie Dobromila, Nowego Dworu  
i Łagoszowa Wielkiego. Prace będzie 
wykonywała firma WODROL Teodor 
Świątecki. 
W Dobromilu planowane jest wykonanie 
137 mb sieci kanalizacji sanitarnej wraz 
ze studniami rewizyjnymi. Na terenie 
Łagoszowa Wielkiego objęte inwestycją 
są działki nr 516 (przy OSP), w obrębie 
której wybudowane zostanie 45 mb sieci 
kanalizacji sanitarnej oraz studnie rewi-
zyjne, a także 42 mb sieci wodociągo-
wej wraz z hydrantem. Na działkach nr 
425/1, 516, 399 (przy OSP), obręb Ła-
goszów Wielki powstanie 131 mb sieci 
kanalizacji sanitarnej. W obrębie działek 
4 i 51/5, Łagoszów Wielki planowane 
jest wybudowanie 60 mb sieci wodocią-
gowej oraz hydraty, a także 16 mb sieci 
kanalizacji sanitarnej.
Na działkach o numerach 146 i 152/1 
w Nowym Dworze, Gmina Radwanice  
w przyszłym roku zamierza wybudować 
182 mb sieci wodociągowej wraz z hy-
drantami. Również na działkach 152/1 
i 214/11 powstanie 340 mb wodociągu.

buczyna

dobromil
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rozbudowa  sieci wodociąGowej  i kanalizacyjnej  
w radwanicacH 
  Renata Śmieszek - Zygnerska

Gmina Radwanice w sierpniu 2023 
roku podpisała umowę z wykonawcą 
WODROL Teodor Świątecki na wyko-
nanie inwestycji pn. „Budowa sieci 
kanalizacji sanitarnej oraz odcinków 
sieci wodociągowej na terenie Gminy 
Radwanice”.
Inwestycją będą objęte między innymi 
zadania na terenie Radwanic pn.:
1. Budowa sieci wodociągowej wraz  
z przyłączami w m. Radwanice, ul. 
Kwiatowa dz. nr 399/31, Różana dz. nr 
398/25 i 398/27, Irysowa dz. nr 398/26, 
Storczykowa dz. nr 527.
2. Budowa sieci wodociągowej i kanali-
zacji sanitarnej w m. Radwanice, ul. Aka-
cjowa/ Morwowa dz. nr 359/39, 524/2, 
157/25, 814/5, 157/35.
3. Budowa sieci wodociągowej i kanali-
zacji sanitarnej m. Radwanice, ul. Łąko-
wa dz. nr 479/3, 108/3.
4. Budowa sieci wodociągowej i kanali-
zacji sanitarnej w m. Radwanice, ul. Na-
rodowa dz. nr 245/5.
5. Budowa sieci wodociągowej w m. 
Radwanice, ul. Jaworowa dz. nr 359/58 
i 360/59.
Pierwszym zadaniem, które gmina po-
dejmie do realizacji będzie prowadzenie 
prac na Osiedlu Kwiatowym w obrębie 
ulic Kwiatowej, Różanej, Irysowej  
i Storczykowej. W ramach inwestycji 
zostanie wybudowane około 1400 mb 
sieci wodociągowej wraz z odcinkami 
przyłączy wodociągowych – 49 szt. oraz 

hydrantami nadziemnymi – 10 szt.  In-
westycja będzie realizowana w celu 
unieczynnienia starej sieci, na której  
w ostatnim czasie występują częste 
awarie, a uruchomieniu nowej. Istnie-
jące w drogach odcinki przyłączy zosta-
ną wymienione na nowe i przypięte do 
nowej sieci wodociągowej. Przyłącza od 
sieci do granicy działki pokrywane są  
w ramach inwestycji, natomiast od gra-
nicy do budynku, wymianę przyłącza 
pokrywa Właściciel nieruchomości, jeśli 
wyrazi chęć na jej modernizację.
Do końca sierpnia 2024 r. planowana 
jest również realizacja inwestycji przy 
ul. Morwowej, Łąkowej, Narodowej 

oraz Jaworowej. 
Na ulicy Morwowej planowana jest bu-
dowa sieci wodociągowej o długości 
397 mb oraz sieci kanalizacji sanitarnej 
o długości 390 mb. Plan prac na ul. Łą-
kowej obejmuje budowę sieci wodocią-
gowej o długości 123 mb i 157 mb sieci 
kanalizacji sanitarnej. Prace, które będą 
prowadzone na ulicy Narodowej to bu-
dowa 92 mb wodociągu i 84 mb sieci 
kanalizacyjnej. Natomiast przy ul. Jawo-
rowej Gmina Radwanice wybuduje 125 
mb sieci wodociągowej.

Całkowity koszt realizacji ww. zadań 
wynosi 2 399 427,45 zł.

Na zdjęciu od lewej Pani Agata Małachowska Skarbnik Gminy, 
Wójt Gminy Radwanice, Pan Teodor Świątecki- firma WODROL

  Honorata Perłakowska - Leszczak

  Honorata Perłakowska - Leszczak
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Na zdjęciu od lewej Pani Agata Małachowska Skarbnik Gminy, 
Wójt Gminy Radwanice, Pan Teodor Świątecki- firma WODROL

parkinG i tarGowisko w radwanicacH 

Od kwietnia trwają prace zmierzające 
do powstania parkingu wraz z placem 
handlowym. Roboty budowlano-monta-

żowe przebiegają zgodnie z ustalonym 
harmonogramem i wszystko wskazu-
je na to, że na przełomie jesieni i zimy 

obiekt zostanie oddany do użytkowania 
mieszkańcom gminy.

  Honorata Perłakowska - Leszczak

budowa kŁadki pieszo - rowerowej

wizyty na budowacH 

  Honorata Perłakowska - Leszczak

Z początkiem wiosny rozpoczęła się bu-
dowa kładki pieszo - rowerowej na rzece 
Szprotawa. Pomimo „niewinnej” nazwy 
budowany jest obiekt mostowy o roz-
piętości blisko 50 m, który będzie sta-

nowił połączenie miejscowości Buczy-
na - Radwanice. Wykonawca utwardzi 
również drogę dojazdową do kładki po 
obydwu jej stronach. Jeśli okres zimowy 
umożliwi prowadzenie robót budowla-

nych to pierwsi użytkownicy będą mogli 
skorzystać ze „skrótu” w terenie wraz  
z nadejściem wiosny.
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samorządowe przedszkole z oddziaŁami ŻŁobkowymi
realizacja dokumentacji

  Katarzyna Dąbek 

Wójt Gminy Radwanice w maju 2023 
r. podpisał umowę na opracowanie 
dokumentacji projektowej dla przed-
sięwzięcia polegającego na budowie 
„Samorządowego Przedszkola z Od-
działami Żłobkowymi w standardzie 
pasywnym z zagospodarowaniem 
działek 291/8 i 292/1 przy ul. Połu-
dniowej w Radwanicach. 
Wykonawcą dokumentacji jest firma 
STANISŁAWSKI Jerzy Stanisławski  
z siedzibą we Wrocławiu. Na obecnym 
etapie dokonano wyboru koncepcji bry-
łowej budynku z określeniem potrzeb  
w zagospodarowania terenu i szczegóło-
wych założeń funkcjonalnych budynku. 
Firma projektowa realizując wytyczne 
Gminy Radwanice zaprojektuje część 

przedszkolną i żłobkową jako oddziel-
ne, z osobnymi wejściami w bryle bu-
dynku. Cześć przedszkolną dla dzieci  
w wieku 3-5 lat w ilości 10 oddziałów, 
w tym 1 oddział integracyjny oraz część 
żłobkową dla dzieci w wieku 1-3 lat  
w ilości 4 oddziałów. Obie części będą 
posiadały oddzielne pomieszczenia szat-
ni, pomieszczenia edukacyjne, sanitar-
ne, magazynowe, gospodarcze, terapii 
sensorycznej itp., w tym część żłobkowa 
oczywiście pomieszczenia dedykowane 
typu sypialnia, wózkownia.
Obiekt będzie posiadał wspólną stołów-
kę oraz reprezentacyjną, wielofunkcyjną 
aulę. Ciekawa i nowoczesna bryła bu-
dynku uwzględnia taras zieleni na dachu 
oraz skarpę ze zjeżdżalnią zintegrowa-

ną  z urządzeniami placu zabaw, alej-
kami edukacyjnymi i warzywniakiem. 
Cały budynek zostanie zaprojektowany 
w nowoczesnej technologii pasywnej,  
a otoczenie budynku zostanie skomuni-
kowane w sposób bezpieczny z pobliską 
szkołą. Zaplecze  parkingowe w bliskim 
otoczeniu wejść frontowych do budynku 
pozwoli na  spokojne pozostawienie, czy 
odbiór dzieci z placówki. W strefie par-
kingowej wyznaczono miejsce do ob-
sługi autokarów dla przedszkolno-żłob-
kowych grup wycieczkowych. Termin 
wykonania dokumentacji i uzyskania 
pozwolenia na budowę obiektu wyzna-
czono na rok 2024.   

wizualizacja budynku wykonana przez firmę 
stanisŁawski- jerzy stanisławski

plany na przyszŁośĆ
  Honorata Perłakowska - Leszczak
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wizualizacja budynku wykonana przez firmę 
stanisŁawski- jerzy stanisławski

centrum usŁuG spoŁecznycH w radwanicacH
dokumentacja w opracowaniu
  Honorata Perłakowska - Leszczak

Z początkiem sierpnia br. podpisano 
umowę na opracowanie wielobranżo-
wej dokumentacji projektowej utwo-
rzenia Centrum Usług Społecznych  
w Radwanicach wraz z zagospodaro-
waniem terenu wokół budynku. 
Projekt Gminnego CUS powstanie na 
bazie budynków po byłym zakładzie ro-
szarniczym i będzie obejmował: część 
administracyjno-biurową, izbę regio-
nalną jako miejsce zachowania tradycji, 
gabinety terapeutyczno-rehabilitacyjne, 
świetlicę środowiskową, segment pobu-
dzania aktywności społecznej złożony  
z sali fitness z siłownią i kręgielni jak 
również część noclegową do obsługi 
bazy turystycznej. Istniejąca wieża zo-
stanie wykorzystana jako taras widoko-
wy, a teren wokół obiektu zagospodaro-
wany oraz oświetlony.  

Roszarnia w Radwanicach- 
to tutaj powstanie Centrum Usług Społecznych
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wizyta Gospodarcza 
posŁa krzysztoFa kubów
  Paulina Banaszak 

W sierpniu Poseł Krzysztof Kubów od-
wiedził gminę Radwanice dwukrot-
nie, aby zobaczyć efekty inwestycji, 
na które otrzymano dofinansowanie  
z Funduszy Rządowych. Podczas spotka-
nia podjęte zostały również rozmowy  
o planowanych przyszłych projektach.  
Gmina Radwanice bardzo ceni sobie 
tę współpracę, gdyż jest to jeden z nie-
licznych posłów, który chętnie znaj-
duje czas na bezpośrednią rozmowę  
i osobiste wizyty. Nasza Gmina  nie po-
zostaje mu obojętna, dzięki czemu przy 
tej współpracy możemy realizować 
innowacyjne projekty, które znacznie 
wpływają na jakość życia mieszkańców.  
Rządowe wsparcie to ogromna pomoc, 
dzięki której gminy i miasta mogą się 
prężnie rozwijać i odpowiadać na po-
trzeby mieszkańców. W latach 2019-
2022 gmina Radwanice przy współpracy 
z Panem Krzysztofem Kubów otrzymała 
dofinansowanie z programów takich jak: 
Rządowy Program Inwestycji Strategicz-
nych, Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg 
oraz Rządowy Fundusz Inwestycji Lokal-
nych na ponad 33 mln złotych. 

Otrzymane środki w latach 2019-2022 
zostały przeznaczone między innymi 
na: kompleksową budowę sieci kana-
lizacji sanitarnej oraz wodociągowej 
na terenie Gminy Radwanice, budo-
wę i przebudowę dróg gminnych wraz  
z budową sieci kanalizacji deszczowej 
i sieci wodociągowej w m. Lipin i Prze-
sieczna, budowę i przebudowę dróg 
gminnych wraz z budową sieci kanali-
zacji deszczowej, sanitarnej i sieci wo-
dociągowej w m. Radwanice i Łagoszów 
Wielki, utworzenie infrastruktury 
sportowej w miejscowości Buczyna po-
przez budowę kładki rowerowej wraz  
z przebudową dróg gminnych, budowę 
drogi gminnej wraz z kanalizacją desz-
czową oraz oświetleniem drogowym  
w miejscowości Radwanice, budowę 
dróg gminnych przy ul. Jarzębinowej  
i Modrzewiowej w Radwanicach wraz  
z budową oświetlenia oraz budową sieci 
kanalizacji sanitarnej, przebudowę drogi 
powiatowej w m. Sieroszowice, w zakre-
sie budowy chodnika, oświetlenia dro-
gowego oraz przebudowy odwodnienia, 



13  

BIULETYN INFORMACYJNY 
URZĘDU GMINY RADWANICE

na odcinku od km 5+530, przebudowę 
dróg gminnych nr 120475D i 120476D 
w Sieroszowicach wraz z budową ka-
nalizacji deszczowej i oświetlenia ulicz-

nego, budowę drogi ulicy Wiejskiej  
i Jaworowej wraz z przebudową skrzy-
żowania ulicy Klonowej i Jaworowej oraz 
ulicy Klonowej i Wiejskiej w Radwa-

nicach, przebudowę i remont budyn-
ku mieszkalnego w Radwanicach przy  
ul. Parkowej oraz przebudowę drogi 
gminnej w Sieroszowicach. 
Realizację wszystkich inwestycji wi-
dzimy gołym okiem. Gmina Radwanice 
przez ostanie lata przeszła zdumiewają-
cą metamorfozę, dzięki której mieszkamy  
w miejscu bezpiecznym, gdzie komfort 
życia jest na bardzo wysokim poziomie.   
W planach jest dużo więcej innych 
przedsięwzięć,  które  wkrótce będą  
realizowane. W bieżącym roku gmina 
Radwanice otrzymała dofinansowanie 
w kwocieprawie 1,4 mln złotych z Rzą-
dowego Programu Ochrony Zabytków. 
Dzięki temu już wkrótce rozpoczną się 
prace modernizacyjno- konserwatorskie 
obiektów zabytkowych.

Panu Posłowi bardzo dziękujemy za 
owocną współpracę i ogromne wsparcie 
działań na terenie gminy Radwanice ży-
cząc zdrowia i wielu sił potrzebnych do 
realizacji i wsparcia kolejnych projetów. 
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// dotacje i przetarGi

doFinansowanie na remont droGi 
w miejscowości przesieczna

  Anna Piwowar

Transformator 
Przesieczna- Kostaniewo

Świetlica wiejska

19 lipca br. Dolnośląski Urząd Woje-
wódzki ogłosił listy zadań gminnych  
i powiatowych zatwierdzonych do do-
finansowania przez Prezesa Rady Mini-
strów w ramach Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg. 
Na liście pozytywnie ocenionych wnio-

sków znalazła się również Gmina 
Radwanice i obecnie oczekuje na podpi-
sanie umowy o dofinansowanie zadania 
pn.: „Remont drogi gminnej biegnącej 
śladem działki nr 34 w m. Przesiecz-
na”. Powyższe zadanie swoim zakresem 
będzie obejmować remont drogi o dłu-

gości 0,81 km i szerokości 6 m, a także 
naprawę poboczy o długości 1,62 km. 
Całkowity koszt realizacji zadania osza-
cowany został na kwotę 1.548.739,00 zł, 
z czego 50%, tj. kwotę 774.369,50 zł sta-
nowią środki pozyskane w ramach Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju Dróg. 

melioracje – planowane zadania w ramacH Gminnej 
spóŁki wodnej w radwanicacH

  Jolanta Kozołup

W celu poprawy stosunków wodnych 
na użytkach rolnych oraz zapewnie-
nia ochrony przed powodzią na tere-
nie Gminy Radwanice w 2023 roku 
będą wykonane konserwacje oko-
ło 4500 mb rowów melioracyjnych  
w miejscowościach: Nowa Kuźnia 
(154 mb), Łagoszów Wielki (2078 
mb), Kłębanowice (1009 mb), Buczy-
na (1287 mb).  
Łączna planowana kwota wydatków po-
niesionych na konserwację rowów przez 
Gminną Spółkę Wodną w Radwanicach 
(przy udziale dotacji z budżetu Woje-
wództwa Dolnośląskiego) to 88.851,43 
zł. Prace konserwacyjne będą obejmo-
wały zakresem wykoszenie porostów 
z dna i skarp rowów, wykarczowanie 
zakrzaczeń oraz samosiejek, odmulenie 
rowów oraz udrożnienie przepustów.
Przeprowadzenie konserwacji urządzeń 
melioracji wodnych z pewnością przy-
czyni się nie tylko do utrzymania urzą-
dzeń wodnych w dobrej sprawności, ale 
również polepszenia zdolności produk-
cyjnej gleby, ułatwienia jej uprawy oraz 
zmniejszenia ryzyka wystąpienia podto-
pień na obszarze naszej gminy.

  Marika Bilska 
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1.364.356 zŁotycH dotacji na zabytki 
  Marika Bilska 

Miło jest nam poinformować, iż Gmi-
na Radwanice otrzymała łącznie 
1.364.356 złotych w pierwszej edycji 
Rządowego Programu Odbudowy Za-
bytków na wykonanie prac konser-
watorskich w obiektach sakralnych 
na terenie Gminy. 
Gmina Radwanice o środki finansowe 
dla dwóch kościołów (w Radwanicach  
i w Buczynie) oraz plebanii w Jakubowie 
wnioskowała w marcu bieżącego roku. 
O środki finansowe wnioskował rów-

nież Powiat Polkowicki. Starosta Kamil 
Ciupak wnioskował o wsparcie dla Ko-
ścioła w Jakubowie na remont organów 
oraz na przeprowadzenie robót budow-
lanych na wieży Kościoła w Sieroszowi-
cach. Gmina Radwanice otrzymała pro-
mesy na poniżej wymienione kwoty:
- 147 000,00 złotych na prace restau-
ratorskie organów w Kościele pw. Św. 
Jakuba w Jakubowie,
- 170 716,00 złotych na roboty budow-
lane na wieży Kościoła pw. Św. Piotra  

i Pawła w Sieroszowicach,
- 390 040,00 złotych na prace remonto-
we przy zabytkowym Kościele filialnym 
pw. Niepokalanego Serca Najświętszej 
Marii Panny w miejscowości Radwanice,
- 343 000,00 złotych na odbudowę  
i remont budynku zabytkowej Plebanii  
w miejscowości Jakubów – odbudowa 
drugiego piętra,
- 313 600,00 złotych na prace remon-
towe przy zabytkowym Kościele pw. Św. 
Bartłomieja w miejscowości Buczyna.

żródło: Polska niezwykła

Kościół w SieroszowicachKościół w BuczynieOrgany w Jakubowie

Plebania w Jakubowie Kościół w Radwanicach

Kościół w SieroszowicachKościół w Buczynie
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doFinansowanie z proGramu 
„posiŁek w szkole i w domu” w 2023 roku

Gmina Radwanice w 2023 roku uzy-
skała dofinansowanie ze środków 
budżetu państwa w formie dotacji 
celowej w związku z realizacją wielo-
letniego programu „Posiłek w szkole  
i w domu” – moduł 3. Jest to wielo-
letni rządowy program wspierający  
w latach 2019-2023 organy prowa-
dzące publiczne szkoły podstawowe 
w zakresie bezpieczeństwa warun-
ków nauki, wychowania i opieki przez 
organizację stołówek i miejsc spoży-
wania posiłków. 
Wsparcie zostanie wykorzystane do 
poprawy standardu funkcjonowania 
stołówki szkolnej i doposażenie kuchni 

w sprzęt najnowszej generacji. W tym 
celu zakupione zostanie wyposażenie do 
kuchni w szkołach miedzy innymi: piec 
konwekcyjno-parowy, kuchnie gazową 
4-palnikową, gofrownicę, szatkownicę 
do warzyw, obieraczkę do ziemniaków, 
zestaw blach, maszynki do zmiękczania 
mięsa, stoły stalowe, blender, zmywar-
kę, okap, stoły produkcyjne ze stali nie-
rdzewnej, szafę mroźniczą, czajnik, ste-
rylizator, urządzenia do rozdrabniania 
mięsa, kotleciarkę, baterie do zlewoz-
mywaków, patelnie, miski oraz garnki. 
Wyposażona zostanie również jadalnia 
w zastawę stołową. Kwoty dotacji pre-
zentują się następująco:

1. Szkoła Podstawowa im. Marii Konop-
nickiej w Buczynie, wysokość wspar-
cia 64.000,00 złotych, wkład własny 
16.000,00 złotych.
2. Szkoła Podstawowa im. Mariana Fal-
skiego w Zespole Szkolno- Przedszkol-
nym, wysokość wsparcia 80.000,00 zło-
tych, wkład własny 20.000,00 złotych.
Koszt całkowity zadania wynosi 
180.000,00 złotych, w tym kwota całko-
wita dotacji wynosi 144.000,00 złotych. 
Gmina Radwanice przeznaczyła na reali-
zację ww. zadania ze środków własnych 
36.000,00 złotych. 

  Aleksandra Łuczyńska

dotacja dla Gminy aktywna tablica 
  Aleksandra Łuczyńska

W ramach rządowego programu roz-
wijania szkolnej infrastruktury oraz 
kompetencji uczniów i nauczycieli 
w zakresie technologii informacyjno
-komunikacyjnych „Aktywna Tablica” 
na lata 2020-2024 w 2023 r. Gmina 
Radwanice otrzyma wsparcie finan-
sowe  w formie dotacji celowej w łącz-
nej wysokości 70.000,00 zł, wkład 
własny finansowy Gminy wynosi 
17.500,00 zł, natomiast łączny koszt 
całkowity zadania wynosi 87.500,00 
zł.
Program Atywna Tablica, który został 
rozpisany przez Ministerstwo Edukacji 

Narodowej na lata 2020-2024 dotyczy 
dofinansowania zakupu m.in. określo-
nego sprzętu multimedialnego oraz 
pomocy dydaktycznych dla dzieci ze 
specjalnymi potrzebami edukacyjnymi.  
Gmina Radwanice złożyła wniosek o do-
finansowanie do Dolnośląskiego Kurato-
ra Oświaty działającego z upoważnienia 
Wojewody Dolnośląskiego. W  wyniku 
rozstrzygnięcia  do dofinansowania   
z terenu Gminy Radwanice została za-
kwalifikowana:
– Szkoła Podstawowa im. Marii Konop-
nickiej w Buczynie – kwota wsparcia 
finansowego wynosi 35.000,00 zł,  kwo-

ta wkładu własnego wynosi 8.750,00 
zł, łączny koszt pomocy dydaktycznych 
dla uczniów ze specjalnymi potrzebami 
edukacyjnymi wynosi 43.750,00 zł.

– Szkoła Podstawowa im. Mariana Fal-
skiego w Radwanicach – kwota wspar-
cia finansowego wynosi 35.000,00 
zł,  kwota wkładu własnego wynosi 
8.750,00 zł, łączny koszt pomocy dy-
daktycznych dla uczniów ze specjalny-
mi potrzebami edukacyjnymi wynosi 
43.750,00 zł.

  Aleksandra Glińska
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W wyniku przeprowadzonych postę-
powań przetargowych na podstawie 
ustawy Prawo zamówień publicz-
nych oraz regulaminu wewnętrzne-
go udzielania zamówień publicznych  
w lipcu oraz sierpniu zawarto umowy 
na następujące zadania: 

1. Przebudowa drogi dojazdowej 
do gruntów rolnych w miejscowości 
Nowa Kuźnia i Jabłonów - droga o na-
wierzchni tłuczniowej. 
20 lipca 2023 r. zawarto umowę z wyko-
nawcą Masy Polskie sp.z.o.o. sp.k. z sie-
dzibą w Lubinie na przebudowę drogi 
dojazdowej do gruntów rolnych w miej-
scowości Nowa Kuźnia i Jabłonów. Na 

realizację w/w zadania przewidziano  
3 miesiące od daty zawarcia umowy. 
Wartość zadania: 635 711,61 zł. 

2. Dowóz uczniów do placówek oświa-
towych na terenie Gminy Radwanice 
w roku szkolnym 2023/2024 oraz 
2024/2025.
Wykonawcą w ramach zadania została 
firma Joker Prywatna Firma Przewozów 
Pasażerskich Jan Niemasz. Umowę za-
warto 25 lipca 2023 r., a okres realizacji 
usługi wynosi 2 lata. 
Wartość zadania: 561 497,94 zł 

3. Wykonanie wielobranżowej doku-
mentacji projektowej na przebudowę 

budynków po byłym zakładzie rosz-
arniczym w celu adaptacji na Centrum 
Usług Społecznych w Radwanicach 
wraz zagospodarowaniem terenu  
i obsługą komunikacyjną oraz uzy-
skaniem decyzji o pozwoleniu na bu-
dowę i nadzorem autorskim. 
W dniu 1 sierpnia 2023 r. podpisa-
no umowę z wykonawcą Architega 
sp.z.o.o. z siedzibą  w Warszawie na 
opracowanie dokumentacji projektowej 
na przebudowę budynków po byłym 
zakładzie roszarniczym w celu ada-
ptacji na Centrum Usług Społecznych  
w Radwanicach. Wartość umowy wy-
nosi 175 000,00 zł. Termin na sporzą-
dzenie kompletnej dokumentacji wraz 
z uzyskaniem pozwolenia na budowę 
wyniesie 8 miesięcy. 

4. Kompleksowa budowa sieci kana-
lizacji sanitarnej oraz wodociągowej 
na terenie Gminy Radwanice
W dniu 24 sierpnia 2023 r. podpisano 
umowę z wykonawcą WODROL Teodor 
Świątecki z siedzibą w Kiełczowie. Re-
alizacja inwestycji obejmuje 12 zadań 
budowy sieci kanalizacji sanitarnej oraz 
wodociągowej na terenie gminy, gdzie 
termin zakończenia realizacji prac za-
planowany jest na drugą połowę przy-
szłego roku. 
Wartość zadania: 6 812 970,00 zł

rozstrzyGniĘte przetarGi
  Aleksandra Glińska



BIULETYN INFORMACYJNY 
URZĘDU GMINY RADWANICE

18  

  Elżbieta Łucka



19  

BIULETYN INFORMACYJNY 
URZĘDU GMINY RADWANICE

studium uwarunkowań i kierunków zaGospodarowania 
przestrzenneGo Gminy radwanice
  Elżbieta Łucka

Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzenne-
go (SUiKZP), najczęściej określane  
w skrócie jako studium uwarunko-
wań lub studium – to dokument spo-
rządzany dla całego obszaru gminy. 
Określa w sposób ogólny politykę prze-
strzenną i lokalne zasady zagospoda-
rowania. Studium nie jest aktem prawa 
miejscowego, tylko tym dokumentem 

określającym kierunki rozwoju gminy, 
stanowiącym zbiór ogólnych wytycz-
nych w szczególności dla sporządzania 
miejscowych planów zagospodarowania 
przestrzennego.
Gmina obecnie jest na etapie procedo-
wania studium, którego projekt został 
przekazany do uzgodnień organów. Po 
uzyskaniu pozytywnych uzgodnień, 
projekt studium zostanie wyłożony do 

publicznego wglądu, gdzie każdy będzie 
mógł się z nimi zapoznać w siedzibie 
Urzędu Gminy w Radwanicach. 
Studium, zgodnie ze złożonymi wnioska-
mi właścicieli nieruchomości, wprowa-
dza więcej terenów przeznaczonych pod 
zabudowę mieszkaniową jednorodzinną 
jak i wielorodzinną oraz tereny pod lo-
kalizację elektrowni fotowoltaicznych. 
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zGŁoś szambo lub przydomową oczyszczalniĘ ścieków 

i przyGotuj siĘ do kontroli
  Jolanta Kozołup

Masz szambo lub przydomową oczysz-
czalnię ścieków? Zgłoś to w Urzędzie 
Gminy w Radwanicach. Wójt Gminy 
Radwanice informuje, że weszły w ży-
cie  nowe  zaostrzające przepisy doty-
czące odprowadzania i oczyszczania 
ścieków. Gminy zostały zobowiązane 
do prowadzenia cyklicznych kontroli 
w zakresie prawidłowego pozbywa-
nia się nieczystości ciekłych  ze zbior-
ników bezodpływowych oraz opróż-
niania  osadników w instalacjach 
przydomowych oczyszczalni ścieków. 

W związku z powyższym Gmina Radwa-
nice rozpoczyna aktualizację ewidencji 
zbiorników bezodpływowych (szamb) 
oraz przydomowych oczyszczalni ście-
ków. Wpisy do ewidencji dokonywane są 
na podstawie zgłoszenia właściciela lub 
użytkownika nieruchomości, na której 
zlokalizowany jest zbiornik bezodpły-
wowy lub przydomowa oczyszczalnia 
ścieków.
Mając na uwadze powyższe, każdy wła-
ściciel nieruchomości zlokalizowanej 
na terenie naszej gminy, wyposażonej 
w zbiornik bezodpływowy bądź przy-
domową oczyszczalnię ścieków, ma 
obowiązek złożyć aktualne zgłoszenie 
do wyżej wymienionej ewidencji w ter-
minie do dnia 30 września 2023 r. Do 
zgłoszenia prosimy dołączyć kserokopię 
zawartej umowy na odbiór nieczystości 
ciekłych i dowód uiszczenia opłaty za 
ostatnią usługę wywozu nieczystości 
(rachunek, faktura).
Druki zgłoszeń dostępne są w Biurze 
Obsługi Interesanta w budynku Urzędu 
Gminy w Radwanicach ul. Przemysłowa 
17, 59-160 Radwanice oraz na stronie 
internetowej urzędu pod niżej podanym 
linkiem: www.radwanice.pl.

Przypominamy, że zgodnie z art. 6 ust. 
1 ustawy z dnia 13 września 1996 r.   
o utrzymaniu czystości i porządku  
w gminach (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 2519 
ze zm.) właściciele nieruchomości, któ-
rzy pozbywają się z terenu nieruchomo-
ści nieczystości ciekłych są obowiązani 
do udokumentowania w formie umo-
wy korzystania z usług wykonywanych 
przez przedsiębiorcę posiadającego 
odpowiednie zezwolenie na prowadze-
nie działalności w zakresie opróżniania 
zbiorników bezodpływowych lub osad-
ników w instalacjach przydomowych 
oczyszczalni ścieków i transportu nie-
czystości ciekłych, poprzez okazanie ta-
kich umów i dowodów uiszczania opłat 
za te usługi. Właściciele posesji, którzy 
nie posiadają podpisanych umów na 
opróżnienie zbiorników bezodpływo-
wych i wywóz osadów z przydomowych 
oczyszczalni ścieków powinni to uczy-
nić niezwłocznie.

Zgodnie z art. 6 ust. 5a ww. ustawy 
wójt ma obowiązek prowadzenia kon-
troli:
1) posiadania umów, 
2) dowodów uiszczania opłat,
3) częstotliwości opróżniania zbiorni-
ków bezodpływowych i osadników w in-
stalacjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków. 

Ponadto Wójt Gminy Radwanice infor-
muje, iż zgodnie z Regulaminem utrzy-
mania czystości i porządku na terenie 
gminy Radwanice przyjętym uchwałą Nr 
XLVIII/331/23/ Rady Gminy w Radwa-
nicach (Dz. Urz. Woj. Doln. z 2023 r. poz. 
1227):
Nieczystości ciekłe gromadzone w zbior-
nikach bezodpływowych należy opróż-

niać z częstotliwością dostosowaną do 
potrzeb wynikających z ilości pobranej 
wody i pojemności zbiorników, jednak 
NIE RZADZIEJ NIŻ 1 RAZ NA 4 MIESIĄCE 
(§ 5 ust. 4).

Nieczystości ciekłych gromadzonych  
w osadnikach w instalacjach przydomo-
wych oczyszczalni ścieków należy po-
zbywać się z częstotliwością określoną 
w instrukcji eksploatacji przydomowej 
oczyszczalni ścieków wydanej przez 
producenta, jednak NIE RZADZIEJ NIŻ 
1 RAZ NA 2 LATA (§ 5 ust. 5).

Zakazuje się odprowadzania nieczysto-
ści ciekłych poza stacjami zlewnymi,  
w tym do rowów, gruntu, zbiorników 
wodnych, cieków wodnych, kanalizacji 
deszczowej i innej sieci miejskiej bez 
zgody zarządzającego tą siecią oraz 
pompowania ich na pola, łąki i inne tere-
ny zewnętrzne (§ 5 ust. 9).

Zgodnie z art. 10 ust. 2, 2a i 2d ustawy  
z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu 
czystości i porządku w gminach (t.j. Dz. 
U. z 2022 r. poz. 2519 ze zm.) kto nie wy-
konuje ww. obowiązków, utrudnia lub 
udaremnia przeprowadzenie kontroli 
podlega karze grzywny. Postępowanie  
w takich sprawach toczy się według 
przepisów Kodeksu postępowania  
w sprawach o wykroczenia.

Kontrolę każdej nieruchomości wy-
posażonej w zbiornik bezodpływo-
wy bądź przydomową oczyszczalnię 
ścieków gmina przeprowadza co naj-
mniej raz na dwa lata. 

termin 
do 

30 września!

  Elżbieta Łucka

  Judyta Saczka
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W związku z powyższym pracownicy 
Urzędu Gminy w Radwanicach roz-
poczynają kontrole nieruchomości 
wyposażonych w zbiorniki bezodpły-
wowe (szamba) oraz przydomowe 
oczyszczalnie ścieków, m.in. w zakre-
sie posiadania umów oraz dowodów 
potwierdzających wywóz nieczysto-
ści ciekłych (wystawionych każdora-
zowo przez przedsiębiorcę po wyko-
naniu usługi, na których wskazana 
będzie co najmniej informacja o ilo-
ści odebranych nieczystości ciekłych  
i adresie nieruchomości). 

Należy pamiętać, że posiadane rachunki 
muszą potwierdzać regularność wywozu 
szamba. W przypadku posiadania przy-
domowych oczyszczalni ścieków, należy 
również pamiętać o obowiązku pozby-
wania się osadów ściekowych - zgodnie 
z instrukcją eksploatacji przydomowej 
oczyszczalni ścieków oraz zapisami regu-
laminu utrzymania czystości i porządku  
w gminie, co musi zostać również odpo-
wiednio udokumentowane, tj. poprzez 
podpisanie umowy na wywóz osadów 
ściekowych oraz posiadanie dowodów 
uiszczania opłaty za w/w usługę. 

Zgodnie z § 5 ust. 7 pkt b Regulaminu 
utrzymania czystości i porządku w na 
terenie gminy Radwanice właściciel 
nieruchomości lub jej użytkownik zobo-
wiązany jest do zachowania powyższych 
dokumentów przez okres 2 lat.

PAMIĘTAJ! – zawsze żądaj od przed-
siębiorcy rachunku. Masz wtedy pew-
ność, że ścieki trafią na oczyszczalnię, 
a w razie kontroli unikniesz kar.

pierwsze nazwy ulic w buczynie
  Elżbieta Łucka

Podczas posiedzenia Rady Gminy  
w Radwanicach dnia 25 sierpnia 2023 
r. nadane zostały nowe nazwy ulic 
w miejscowości Buczyna. Pierwszą  

z nich jest ulica Świętojańska, jest to dro-
ga w zachodniej cz. Buczyny, prowadząca 
w kierunku m. Krępa. Druga natomiast 
stanowi odnogę nowej ul. Świętojańskiej 

jest to ulica Słowiańska prowadząca do 
nowopowstałych zabudowań. Dokładna 
lokalizacja nowych ulic została zobrazo-
wana na mapce powyżej.

paczkomat w buczynie 
  Judyta Saczka

Kolejny już w naszej Gminie Paczkomat 
InPost został zamontowany i już działa 
w miejscowości Buczyna przy sklepie 
DINO. Jeszcze trzy lata temu nie było 
takiej możliwości w związku z argumen-
tacją małego rozwoju i ruchu paczek  
w tym rejonie. Świadczy to tylko o tym, 
że małymi krokami zmierzamy do celu  
i rozwijamy naszą Gminę.

ul. Słowiańska

ul. Świętojańska
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  Jolanta Kozołup

odpady problemowe
  Jolanta Kozołup

Związek Gmin Zagłębia Miedzio-
wego tworzy system, który umoż-
liwia mieszkańcom pozbycie się 
wszystkich rodzajów odpadów ko-
munalnych powstałych w gospodar-
stwach domowych z podziałem na 
ich rodzaje. Mimo to wciąż zdarza-
ją się sytuację, że odpady trafiają  
w nieodpowiednie miejsce.

Błędy w segregacji pięciu podstawo-
wych frakcji odpadów są dość częste  
i należy je wciąż eliminować (zasady 
segregacji dostępne są na stronie www.
zgzm.pl). Jednak wyjątkowo uciążliwym 
w ostatnim czasie problemem są od-
pady wielkogabarytowe i inne odpady 
problemowe m.in. opony, czy odpady 
budowlane, podrzucane pod Osiedlowe 
PSZOK-i.  Jak wiadomo odpadów tego 
typu należy pozbywać się w Punktach 
Selektywnego Zbierania Odpadów Ko-
munalnych (PSZOK). 

Związek Gmin Zagłębia Miedziowego 
utworzył na swoim terenie trzy PSZOK
-i: w Polkowicach, przy ul. Działkowej 
18; Grębocicach, przy ul. Spółdzielczej 
34A i Radwanicach, przy ul. Stolar-
skiej 6. Ponadto trwa budowa kolejnych 
trzech punktów w Przemkowie, Koźli-
cach (gm. Gaworzyce) oraz Chocianowie.  
W PSZOK-ach mieszkańcy mogą pozby-
wać się wszystkich frakcji odpadów komu-
nalnych m.in. zużytego sprzętu elektrycz-
nego i elektronicznego, mebli, zużytych 

opon, odpadów budowlanych, bioodpa-
dów, odpadów niebezpiecznych, teksty-
liów, popiołów i wielu innych odpadów 
komunalnych. Odpady od mieszkańców 
przyjmowane są nieodpłatnie, w ramach 
ponoszonej comiesięcznej opłaty za gospo-
darowanie odpadami.

Mieszkańcy, dla których wywiezienie od-
padów na PSZOK jest kłopotliwe, mogą 
skorzystać z  odpłatnej usługi wywozu od-
padów. W ramach usługi można zamówić 
podstawienie i odbiór kontenera na odpa-
dy budowlane (poj. 1m3 – 216,00 zł, 7m3 – 
540,00 zł), bioodpady (poj. 1,1 m3 – 270,00 
zł) oraz usługę odbioru odpadów wielko-
gabarytowych i zużytego sprzętu elektrycz-

nego i elektronicznego (odbiór luzem 60,00 
zł, poj. 7 m3 – 370,00 zł). Zapotrzebowanie 
na usługę wywozu należy zgłosić telefo-
nicznie (tel. 76 847 91 30), drogą elektro-
niczną (mail: bok@pdr-eko.pl), pisemnie 
lub osobiście w Biurze Obsługi Klienta  
w Polkowickiej Dolinie Recyklingu, przy 
ul. Dąbrowskiego 2 w Polkowicach. 

Jednocześnie przypominamy, że pozosta-
wianie odpadów pod Osiedlowymi PSZOK
-ami to zaśmiecanie przestrzeni publicz-
nej, za które grozi do 500 zł mandatu. Kara 
ta tyczy się zarówno pozostawienia pod 
Osiedlowymi PSZOK-ami odpadów wiel-
kogabarytowych, jak i kartonu, czy worka 
z odpadami. 

Związek Gmin Zagłębia Miedziowego 
tworzy system, który umożliwia miesz-
kańcom pozbycie się wszystkich rodza-
jów odpadów komunalnych powstałych 
w gospodarstwach domowych z po-
działem na ich rodzaje. Mimo to wciąż 
zdarzają się sytuację, że odpady trafiają  
w nieodpowiednie miejsce.
Związek Gmin Zagłębia Miedziowego 
utworzył na swoim terenie trzy PSZOK-i: 
w Polkowicach, przy ul. Działkowej 18; 
Grębocicach, przy ul. Spółdzielczej 34A 
i Radwanicach, przy ul. Stolarskiej 6. 
Ponadto trwa budowa kolejnych trzech 

punktów w Przemkowie, Koźlicach (gm. 
Gaworzyce) oraz Chocianowie. W PSZOK
-ach mieszkańcy mogą pozbywać się 
wszystkich frakcji odpadów komunal-
nych m.in. zużytego sprzętu elektrycz-
nego i elektronicznego, mebli, zużytych 
opon, odpadów budowlanych, bioodpa-
dów, odpadów niebezpiecznych, teksty-
liów, popiołów i wielu innych odpadów 
komunalnych. Odpady od mieszkańców 
przyjmowane są nieodpłatnie, w ramach 
ponoszonej comiesięcznej opłaty za go-
spodarowanie odpadami.

zapraszamy na pszok w radwanicacH-ul stolarska 6
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jak pozbywaĆ siĘ odpadów?
W ostatnich latach edukacja ekolo-
giczna jest mocno promowana, każ-
da firma, czy instytucja popularyzują 
wiedzę na temat tego w jaki sposób 
powinniśmy postępować, aby nie wy-
wierać negatywnego wpływu na śro-
dowisko naturalne.
Jednym z aspektów edukacji ekologicz-
nej jest edukacja odpadowa. Na pewno 
każdy z nas niejednokrotnie zapoznał 
się z zasadami prawidłowej segregacji 
odpadów i zasadami odpowiedniego 
postępowania z odpadami. Mimo to na 
terenie Związku Gmin Zagłębia Miedzio-
wego wciąż występują nieprawidłowo-
ści z tym związane.
Zgodnie ze zgłoszeniami pracowników 
Polkowickiej Doliny Recyklingu – firmy 
zajmującej się odbiorem odpadów ko-
munalnych, mieszkańcy często nie zgnia-
tają butelek PET. Butelki PET najczęściej 
trafiają do pojemników niezgniecione  
z zakrętkami, a w związku z tym, trans-
portowana jest spora ilość powietrza. 
Zgniatać powinniśmy także puszki alu-
miniowe i pamiętać o rozcinaniu i zgnia-
taniu kartonów.
To na prawdę zapobiega przepełnieniu 
pojemników, a każdy dodatkowy odbiór 
to spory koszt pokrywany z naszych kie-
szeni!
Inną nieprawidłowościom jest wyrzu-
canie bioodpadów w workach. Jak naj-
bardziej zrozumiałe jest gromadzenie 
bioodpadów w domu w worku, tak żeby 
nie zabrudzić śmietnika, jednak w mo-
mencie kiedy wyrzucamy je do pojemni-
ka przydomowego lub półpodziemnego 
należy te bioodpady wysypać z worka, 

a zanieczyszczony worek wyrzucić do 
odpadów zmieszanych. Worki biode-
gradowalne też nie są dopuszczalne. 
Na instalacji komunalnej zachowują się 
podobnie, jak zwykłe worki, które za-
pychają i niszczą maszyny. Reklamówki 
znajdujące się w bioodpadach uniemoż-
liwiają ich przetworzenie na dobry jako-
ściowo kompost. 
Częstym problemem jest zostawianie 
odpadów pod pojemnikami, w tym od-
padów wielkogabarytowych, które po-
winny trafić na PSZOK lub zostać zabra-
ne w ramach usługi dodatkowej, na którą 
zapotrzebowanie należy zgłaszać pod nr 
76 847 91 30. Przypominamy, że PSZOK

-i, z których mogą korzystać mieszkańcy 
ZGZM znajdują się w Polkowicach, przy 
ul. Działkowej 18, Radwanicach, przy ul. 
Stolarskiej 6 i Grębocicach, przy ul. Spół-
dzielczej 34A. 

Wszelkie problemy dotyczące segrega-
cji i odpowiedniego pozbywania się od-
padów można rozwiązać zaglądając na 
stronę internetową www.zgzm.pl, gdzie 
znajdują się zasady segregacji i inne ak-
tualne informacje dotyczące gospodarki 
odpadami.

Naszym wspólnym obowiązkiem jest 
dbanie o czystość!

modernizacja zakŁadu Gospodarki odpadami w polkowicacH

W dniu 21 sierpnia 2023 r., Zarząd 
Związku Gmin Zagłębia Miedziowe-
go, reprezentowany przez Małgorzatę 
Frąckowiak i Łukasza Puźnieckiego 
podpisał umowę na I etap moderni-
zacji Zakładu Gospodarki Odpadami  
w Polkowicach, przy ul. Działkowej 
20.
Wykonawcą zadania jest firma Foleko 

Sp. z o.o. – Zakład techniki ochrony śro-
dowiska. Realizacja inwestycji obejmuje 
opracowanie dokumentacji projektowej 
oraz budowę hali zasobni wraz z nie-
zbędną infrastrukturą oraz wyposaże-
niem (m.in. nadawa, kabina wstępna, 
sito bębnowe, separatory, taśmociągi 
wraz z konstrukcją wsporczą). W ra-
mach zadania zostaną wybudowane 

place magazynowe oraz inne elementy 
infrastruktury niezbędne do funkcjono-
wania tego typu instalacji i uzyskania 
niezbędnych pozwoleń. 

Modernizacja ZGO pozwoli na wyższy 
odzysk odpadów, a co za tym idzie 
oszczędności w gospodarowaniu od-
padami na terenie ZGZM.

  Jolanta Kozołup
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//  kalendarium rady Gminy

  Daria Ciosek

W dniu 14 lipca 2023 r. miała miejsce 
LIV sesja Rady Gminy w Radwanicach. 
Podczas obrad radni Rady Gminy  
w Radwanicach jednogłośnie podjęli 
następujące uchwały:

- uchwała nr LIV/385/23 w sprawie 
zmiany wieloletniej prognozy finanso-
wej,
- uchwała nr LIV/386/23 w sprawie 
zmiany budżetu gminy Radwanice na 
rok 2023,
- uchwała nr LIV/387/23 w sprawie 
określenia wysokości opłat za korzy-
stanie z wychowania przedszkolnego 
uczniów objętych wychowaniem przed-
szkolnym do końca roku szkolnego  
w roku kalendarzowym, w którym koń-
czą 6 lat, w prowadzonym przez gminę 
Radwanice przedszkolu publicznym,
- uchwała nr LIV/388/23 zmieniającej 
uchwałę nr XXXVIII/268/22 Rady Gmi-
ny w Radwanicach z dnia 

21 kwietnia 2022 r. w sprawie zasad 
udzielania dotacji celowej na dofinaso-
wanie kosztów wykonania podłączeń 
budynków do kanalizacji sanitarnej  
w związku z realizacją projektu pn. "Bu-
dowa sieci kanalizacji sanitarnej z przy-
łączami oraz przebudowa sieci wodocią-
gowej w miejscowości Buczyna",

- uchwała nr LIV/389/23 w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej dla Powiatu Polkowic-
kiego
- uchwała nr LIV/390/23 w sprawie 
uchwalenia zmiany w Programie usu-
wania wyrobów zawierających azbest  
z terenu gminy Radwanice

- uchwała nr LIV/391/23 zmieniającej 
uchwałę w sprawie zaciągnięcia długo-
terminowej pożyczki 
z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej we 
Wrocławiu.

W dniu 25 sierpnia 2023 r. odbyła się LV 
sesja Rady Gminy, na której podjęto na-
stępujące uchwały:

-  uchwała nr LV/392/2023 w sprawie 
zmiany wieloletniej prognozy finanso-
wej,
- uchwała nr LV/393/2023 w sprawie 
zmiany budżetu gminy Radwanice,
- uchwała nr LV/394/23 w sprawie wy-
boru ławnika, 
- uchwała nr LV/395/23 w sprawie re-
gulaminu dostarczania wody i odprowa-
dzania ścieków,

- uchwała nr LV/396/23 w sprawie wy-
sokości i zasad ustalania oraz rozliczania 
dotacji celowej 
dla podmiotów prowadzących żłobek  
w Gminie Radwanice,
- uchwała nr LV/397/23 w sprawie 
nadania nazw ulicom w miejscowości 
Buczyna.

Ponadto również w dniu 25 sierpnia 
2023 r. miało miejsce wspólne posiedze-
nie komisji stałych Rady Gminy, podczas 
którego członkowie komisji Zadań Spo-
łecznych dyskutowali na temat spraw 
społecznych na terenie gminy Radwa-
nice. Radni Rady Gminy w Radwanicach 
podjęli również temat stawek podatko-
wych na rok 2024, wyrażając jednogło-
śnie pozytywną opinię w tej sprawie.
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 Z ARCHIWUM GMINNEGO

Radwanice, dnia 6 lipca 1975 roku
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mikroprzedsiĘbiorstwa z terenu 
Gminy radwanice
  Marika Bilska 

szkóŁka drzew i krzewów adam kaliszewski
Pan Adam prowadzi swoją szkółkę  
w Radwanicach od 1996 roku. Jest to ro-
dzinna firma, gdyż pan Adam prowadzi 
ją wspólnie z żoną oraz dwoma syna-
mi – Michałem i Arkadiuszem. Szkółka 
zajmuje obszar 60 ha, z czego 30 ha po-
święcono na rośliny ozdobne. Głównym 
obszarem działania firmy jest wykony-
wanie nasadzeń miejskich. Jedną z więk-
szych realizacji dokonanych przez szkół-
kę były nasadzenia na Mierzei Wiślanej, 
gdzie umieszczono 20 000 sosen. Firma 
oferuje szeroki wachlarz roślin w wielu 
formach oraz wymiarach. Swoje usługi 
szkółka świadczy na terenie całej Polski.

Szkółka Drzew i Krzewów Radwanice
Adam Kaliszewski

ul. Różana 19, 59-160 Radwanice
tel. 697-094-664
tel. 695-433-150

e-mail: biuro@rosliny-ozdobne.pl

las-mbb maciej burcHacki

Początki firmy LAS-MBB sięgają 2019 
r., kiedy to pan Maciej zainspirowany 
zamiłowaniem ojca do leśnictwa pod-
jął decyzję o rozpoczęciu działalności 
gospodarczej w tej branży. Firma LAS
-MBB świadczy usługi oparte na leśnic-
twie i sadownictwie. Działalność opiera 
się głównie na zadaniach związanych  
z: wycinką drzew, pozyskiwaniem drew-
na, nasadzeniami oraz czyszczeniem 
podłoża. Pan Maciej podejmuje współ-
prace głównie z okolicznymi nadleśnic-
twami, jednak większe zlecenia od osób 
prywatnych i firm są przez niego rów-
nież przyjmowane.

LAS-MBB 
Maciej Burchacki

Ułanów 10/1, 59-160 Radwanice
tel. 607-362-309

 

  Małgorzata Stroka

  Paulina Banaszak
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rozstrzyGniĘcie konkursu na dyrektora 
zespoŁu szkolno- przedszkolneGo
  Małgorzata Stroka

Dnia 14 lipca 2023 r. odbyło się po-
siedzenie komisji konkursowej po-
wołanej dla wyłonienia kandydata na 
stanowisko dyrektora Zespołu Szkol-
no- Przedszkolnego w Radwanicach. 
W konkursie trwającym w dniach od 
16 czerwca do 5 lipca br. oferty złożyło 
dwóch kandydatów. Komisja konkurso-
wa składająca się z przedstawicieli or-
ganu prowadzącego, kuratorium oświa-
ty, Rady Rodziców, Rady Pedagogicznej 
oraz związków zawodowych działają-
cych na terenie gminy Radwanice spraw-
dzili oferty pod względem formalnym. 
Następnie obyła się prezentacja kandy-

datów oraz odpowiedzi na pytania za-
dawane przez poszczególnych członków 
komisji. W głosowaniu tajnym komisja 
wybrała kandydata, który otrzymał bez-
względną większość głosów i tym sa-
mym został wyłoniony na kandydata na 
dyrektora placówki. W związku z powyż-
szym Wójt Gminy Radwanice dnia 17 lip-
ca 2023 r. zatwierdził konkurs oraz po-
wołał na stanowisko dyrektora Zespołu 
Szkolno- Przedszkolnego Panią Izabelę 
Jokiel. Serdecznie gratulujemy i życzymy 
Pani Dyrektor wielu sukcesów na nowej 
ścieżce zawodowej. Pani Izabela Jokiel, 

Dyrektor ZSP

konsultacje zakończone - trzymamy kciuki za realizacjĘ
  Paulina Banaszak

Dnia 13.09.2023 r. o na Uczelni Jana 
Wyżykowskiego w Polkowicach od-
było się spotkanie informacyjne dla 
Mieszkańców dotyczące utworzenia 
połączenia kolejowego Legnica – Lu-
bin – Polkowice – Głogów. Podczas 
spotkania zaprezentowany został wa-
riant ostatecznie rekomendowany do 
realizacji. 

W spotkaniu uczestniczyli  m.in. przed-
stawiciele Zamawiającego (Dolnoślą-
skiej Służby Dróg i Kolei we Wrocławiu) 
oraz Wykonawcy dokumentacji (Infra 
– Centrum Doradztwa Sp. z o.o.). Spo-
tkanie informacyjne było  elementem 
opracowywanej dokumentacji przed-
projektowej dla projektu pn. „Budowa 
linii kolejowej Lubin-Polkowice-Głogów 
wraz z rozbudową linii kolejowej nr 289 
na odcinku Legnica-Lubin-Rudna Gwiz-
danów”. Była to zatem trzecia i ostatnia 
tura spotkań konsultacyjnych, zaś dwie 
poprzednie odbyły się w 2022 r. Osta-
tecznie wygrał wariant nr 4 Głogów - 
Polkowice - Lubin przebiegający przez 
Radwanice Szczęśliwa Gmina z peronami  
w Buczynie, Radwanicach i Sieroszowi-
cach
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w roli  GŁównej
pani bogusława niemasz 
  Paulina Banaszak

Zanim zaczniemy rozmawiać o latach 
pracy na stanowisku – zapytam o ge-
nezę: Jak trafiła Pani do zawodu?

W dzieciństwie razem z kuzynkami lubi-
łyśmy się bawić w przysłowiową „szko-
łę”. Chyba większość dziewczynek prze-
chodzi taki etap w swoim życiu, ale mój 
dorosły wybór był dojrzałą i świadomą 
decyzją. Była to też taka mała kontynu-
acja rodzinnej tradycji. Moja mama była 
nauczycielką, więc znałam ten zawód 
też od innej strony, nie tylko z własnego 
doświadczenia szkolnego. Od początku 
wiedziałam, że nie jest to praca mierzo-
na ośmiogodzinnym rytmem dnia. 

Ile lat pełniła Pani funkcję Dyrekto-
ra Zespołu Szkolno- Przedszkolnego  
w Radwanicach?

Dwadzieścia lat, a minęło jak jeden 
dzień. Kiedy jest się zaangażowanym 
w to co się robi, nie liczy się i nie widzi 
się upływającego czasu. Dostrzega się 
tylko kolejne roczniki nowych dzieci  
w przedszkolu, a potem obserwuje się je, 
jak dorastają i zmieniają się po każdych 
wakacjach.

Czy pamięta Pani ten dzień, kiedy 
została Pani wybrana na Dyrektora 
Szkoły? Dlaczego zdecydowała się 
Pani na taki odważny krok? Co Pa-
nią kierowało? Jak wspomina Pani 
początki pracy? Z jakimi zadaniami 
przyszło się Pani zmierzyć na począt-
ku pracy dyrektora?

Wiele pytań, każde trudne. Kochałam 
swoją pracę nauczyciela. Dawała mi ona 
wiele satysfakcji. Jednak już po kilku 
latach pracy czułam,  że ówczesne wa-
runki nie spełniały moich oczekiwań. 
Marzyłam, żeby nauczyciel był bliżej 
ucznia, bardziej otwarty na jego pro-
blemy. Reforma oświatowa z końcówki 
lat 90-tych stwarzała wiele możliwo-
ści nowego  spojrzenia na  edukację, 
a przede wszystkim dawała szkołom 
i nauczycielom dużo autonomii. Wte-
dy stwierdziłam, że jest to odpowiedni 
czas, aby przełożyć swoje spostrzeżenia 
na rzeczywistość. Chciałam się spraw-

dzić i zobaczyć, czy jestem w stanie coś 
zmienić. Dać coś od siebie nauczycielom 
i uczniom, którzy według mnie,  nie byli 
do końca rozumiani w  systemie jaki 
mieliśmy.   

Co było dla Pani najtrudniejsze pod-
czas pełnienia funkcji Dyrektora 
Szkoły?

Nie zwykłam mówić o trudnościach. One 
zawsze pojawiają się w najmniej ocze-
kiwanym momencie, uczą nas pokory  
i zmuszają do aktywności, działania. 
Bardzo często są początkiem późniejsze-
go sukcesu. Gdybym z perspektywy cza-
su miała określić, co było najtrudniejsze, 
to chyba wskazałabym czas pandemii| 
 i zdalne nauczanie. Nigdy wcześniej nie 
miałam doświadczenia w pracy zdal-
nej. W chaosie dezinformacji, różnych 
oczekiwań rodziców i  nauczycieli, kiedy 
obawiasz się o zdrowie dzieci, trudno 
jest podejmować jednoznaczne decyzje. 

Muszę jednak zauważyć, że ten egzamin 
cała społeczność szkolna zdała celująco. 
Od początku podjęliśmy decyzję o pro-
wadzeniu lekcji w formie video i to była 
trafna decyzja. Uczniowie mieli narzuco-
ny rytm dnia, a nauczyciele kontaktowali 
się z nimi codziennie online. Oczywiście, 
nieocenione też było zaangażowanie ro-
dziców. A mierzalnym efektem skutecz-
ności naszych działań były i wciąż są wy-
sokie wyniki z egzaminu ósmoklasistów.

Czy może w Pani karierze był taki 
jeden szczególny, najpiękniejszy mo-
ment? 

Na przestrzeni dwudziestolecia spra-
wowana funkcji dyrektora szkoły wiele 
było pięknych i wzruszających chwil  
i wydarzeń. Największą wartość mają 
dla mnie wydarzenia, które jednoczyły 
całą społeczność szkolną do wspólnego 
działania. Do takich zaliczam Jubileusze 
60-cio i 70-ciolecia szkoły. 
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Do takich zaliczam Jubileusze 60-cio  
i 70-ciolecia szkoły. Atmosfera przygoto-
wań, spotkania z wieloma nauczycielami 
i absolwentami szkoły, którzy znaleźli 
czas, aby wspólnie z nami świętować, to 
niezwykle poruszające  momenty. Szcze-
gólne znaczenie miał dla mnie Jubileusz 
60-ciolecia, bowiem wtedy, za sprawą 
wielu wspaniałych ludzi i instytucji, 
sponsorów, szkoła otrzymała sztandar.  
To podniosło rangę placówki w środowi-
sku. Sztandar dla społeczności szkolnej 
jest symbolem Polski – Narodu, Małej 
Ojczyzny jaką jest szkoła i jej najbliższe 
otoczenie. Sztandar jest dumą naszej 
szkolnej społeczności. Chciałabym przy-
pomnieć, że wtedy bardzo duże wspar-
cie otrzymałam od Rady Rodziców, którą 
tworzyli Pan Mariusz Grzesik oraz Panie 
Jolanta Berger i Adela Markiewicz. Wy-
soko cenię sobie ich oddanie dla sprawy. 
Innym, wyjątkowym przeżyciem dla 
mnie był dzień  30 maja 2004 roku,  
kiedy szkoła, w obecności ówczesnego 
Ministra Obrony Narodowej - Jerzego 
Szmajdzińskiego,  otwierała pracownię 
komputerową otrzymaną w ramach pro-
jektu prezydenta RP Aleksandra Kwa-
śniewskiego „Internet w Szkołach”. To 
był nasz pierwszy krok do nowoczesnej 
edukacji. Pięknym momentem była uro-
czystość wmurowania aktu erekcyjnego 
pod budowę nowego budynku przed-
szkola. Niezwykle ważnym dla mnie, 
nauczyciela historii, było otwarcie Izby 
Pamięci, w budynku Małej Szkoły, bo 
przecież bez znajomości przeszłości nie 
można rozmawiać o przyszłości.

Z czego jest Pani najbardziej dumna?

Zostawiam szkołę w dobrej kondycji. 
Placówka funkcjonuje w nowoczesnych 
obiektach, z pomocami dydaktyczny-
mi na miarę XXI wieku. Mamy piękne 
przedszkole, nowoczesne obiekty spor-
towe. Nawet moje marzenie o żłobku 
powoli się realizuje. Powodem do dumy 
jest również wysoka pozycja szkoły  
w rankingu wyników szkoły z egzami-
nu ósmoklasistów. Jeśli chodzi o wyniki  
z języka polskiego i języka angielskie-
go od kilku lat jesteśmy liderami w po-
wiecie i zawsze powyżej średniej wo-
jewódzkiej i krajowej.  Na przestrzeni 
ostatnich lat trzykrotnie byliśmy na-
gradzani zaszczytnym tytułem „Part-
ner Roku” nadawanym przez Ośrodek 
Doradztwa Metodycznego w Polkowi-
cach za najaktywniejsze uczestnictwo 
uczniów naszej szkoły w konkursach 

Jest to ogromna satysfakcja. W szkole 
pracuje dobrze wykwalifikowana ka-
dra. Podjęte przeze mnie decyzje spra-
wiły, że dzisiaj nie mamy problemów 
z nauczycielami specjalistami. Wiele 
szkół boryka się z brakiem psychologów.  
A w naszej szkole psycholog pracuje 
od 2014 roku. Mamy specjalistów z za-
kresu różnych obszarów pedagogiki 
specjalnej, tj. surdopedagoga, tyflope-
dagoga, logopedów, oligofrenopedago-
gów, terapeutów. Placówka jest bardzo 
dobrze przygotowana do pracy z dzieć-
mi i uczniami o specjalnych potrzebach 
edukacyjnych. Należy tylko racjonalnie 
wykorzystać ten potencjał. 

Jakby  Pani podsumowała ten czas 
pracy jako Dyrektor Szkoły?

 To piękny czas, dający wiele satysfakcji 
i powodów do radości. Czuję się spełnio-
na. Osiągnęłam cel jaki sobie postawi-
łam przed laty. Czasami żartowałam, że 
ja nie chodzę do pracy, bo szkoła nie była 
dla mnie obowiązkiem a przyjemnością. 
Swoją pracę zawsze traktowałam jako 
służbę wobec uczniów, ich rodziców  
i społeczności lokalnej.  Wydaje mi się, 
że nie zawiodłam oczekiwań stawianych 
wobec mnie. Moje drzwi do gabinetu 
dyrektorskiego były cały czas otwar-
te. Każdy mógł przyjść, porozmawiać  
o ważnych dla niego sprawach. Można 
też było do mnie zadzwonić o każdej po-
rze dnia. I tutaj chcę podkreślić – przez 
te wszystkie lata czułam, że  wokół mnie 
jest wiele dobrych, życzliwych mi osób. 
Z ich obecności czerpałam silę do dzia-
łania. Dlatego chciałabym im wszystkim 
złożyć serdeczne  podziękowania za 
lata wspólnej pracy. W szczególny spo-
sób pragnę podziękować  Panu wójtowi 
Pawłowi Piwko oraz jego poprzedniczce 
Pani wójt Sabinie Zawis za to, że zawsze 
znaleźli dla mnie czas i pochylali głowę 
nad moimi pomysłami, propozycjami  
i problemami, za bardzo dobrze układa-
jącą się współpracę.

Odniosła Pani wiele sukcesów, czy 
może Pani opowiedzieć o najważniej-
szych z nich?

Mówiłam już o sukcesach szkoły, które 
osiągnęłam jako dyrektor i są to moje 
sukcesy na polu zawodowym. A teraz 
chciałabym powiedzieć trochę o moich 
osobistych dokonaniach. Niewątpliwie 
największym  moim dorobkiem nauczy-
cielskim było 12 miejsce  w ogólnopol-

skim etapie konkursu historycznego 
„Losy żołnierza i dzieje polskiego oręża” 
mojego ucznia , Kacpra Duszeńko, dzi-
siaj studenta prawa na Uniwersytecie 
Wrocławskim. Dumą i radością są moi 
uczniowie, absolwenci, którzy wyro-
śli na wspaniałych, dobrych ludzi, chcą 
ze mną rozmawiać, dzielić się swoimi 
osiągnięciami i radościami. Niektórzy 
podkreślają, ze miałam wpływ na kształ-
towanie ich światopoglądu, osobowości, 
podejmowane decyzje o dalszych losach. 
To miłe uczucie. Jednak moim najwięk-
szym sukcesem życiowym jest moja ro-
dzina. Nigdy o niej nie wspominałam, 
ponieważ zawsze uważałam, że nie na-
leży łączyć spraw zawodowych z rodzin-
nymi. Dzisiaj jednak muszę podkreślić, 
że przez te wszystkie lata dzielnie znosili 
moją nieobecność w domu i pozostawia-
nie spraw domowych na dalszym pla-
nie. Gdybym nie miała w nich wsparcia  
i zrozumienia, ciężko byłoby mi pogo-
dzić wszystkie obowiązki i zadania. Za-
równo córka, jak i syn skończyli studia, 
założyli rodziny i spełniają się zawodo-
wo. Niestety, żadne z nich nie poszło w 
ślady mamy. Być może wszystko przed 
nimi, ponieważ w ramach swoich obo-
wiązków zawodowych obydwoje prowa-
dzą szkolenia dla współpracowników, 
więc słowa konspekt czy scenariusz nie 
są im obce.

Zamyka Pani ważny etap w swoim ży-
ciu. Jakie to uczucie?

Cieszę się, że w moim życiu nastąpią 
zmiany. Coś się kończy, coś zaczyna. Ta-
kie jest życie. Ale jak mawiał Winston 
Churchill :  „To nie jest koniec, to nawet 
nie jest początek końca. To dopiero ko-
niec początku…” Przede mną nowe moż-
liwości. Na razie wypoczynek. Potem 
trochę obowiązków rodzinnych i mam 
nadzieję więcej czasu dla przyjaciół. 
Pragnę cieszyć się domem i nadrobić za-
ległości w ogrodzie. Mam wiele marzeń, 
będę je realizować. Jednak 20 lat wspól-
nej pracy wpisuje mnie na stałe w skład 
grona pedagogicznego naszej szkoły. 
Dlatego  z radością będę przyglądała się 
osiągnięciom naszego Zespołu. Jestem 
także gotowa służyć wsparciem i pomo-
cą każdemu, komu moje doświadczenie  
i umiejętności mogą być przydatne.
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Szanowni Państwo, 
W tym roku przyszedł czas końca  mojej pra-
cy zawodowej. Odejście z pracy traktuję jak 
coś oczywistego, coś, co w życiu każdego 
człowieka musi nastąpić i następuje, prędzej 
czy później. Był taki mój czas, i tyle. Zawsze 
powtarzałam, że:„Dyrektorem się bywa,  
a nauczycielem, człowiekiem się jest zawsze”. 

Chciałabym się z Państwem podzielić kil-
koma refleksjami:

Cała praca zawodowa, a zwłaszcza ostatnie  
20 lat tutaj w Radwanicach, na stanowisku 
dyrektora Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 
to dla mnie był zaszczyt!
Jan Paweł II powiedział: „Wymagajcie od sie-
bie, choćby inni od Was nie wymagali…”. Te 
słowa zawsze były dla mnie drogowskazem.. 
Nie szczędziłam ani trudu, ani czasu na pracę 
na rzecz dzieci i całego środowiska szkolne-
go. Przypisane mi zadania wypełniałam le-
piej lub gorzej. Zawsze jednak starałam się 
czynić to z jak największą odpowiedzialno-
ścią, starannością, lojalnością i zaangażowa-
niem, uwzględniając warunki środowiskowe 
i możliwości  Naszej Szkoły. Mówię Naszej 
Szkoły, bo Drodzy Państwo, ja zawsze uwa-
żałam , i nadal twierdzę, że to Nasza Szkoła. 
Wspólnie tworzyliśmy jej klimat, budowali-
śmy jej wizerunek w środowisku lokalnym. 
I za to „wspólnie i razem” chcę dzisiaj Pań-
stwu  z całego serca podziękować. Bez Wa-
szej pomocy, wsparcia, życzliwości i serdecz-
ności oraz słów otuchy w trudnych chwilach, 
sama niewiele bym zdziałała. 

Dziś ogarniam myślami i sercem wszystkich, 
z którymi zetknął  mnie los w czasie pracy - 
służby. To dotyczy zarówno Uczniów (byłych 
i obecnych), Rodziców (byłych i obecnych),  
Współpracowników (byłych i obecnych), jak 
i ludzi spoza naszego szkolnego środowiska. 
Spośród najpiękniejszych słów i wartości 
wybieram dziś wdzięczność oraz Dziękuję!
Dziękuję Wszystkim razem i Każdemu  
z osobna za wszystko, co stało się naszym 
wspólnym udziałem, w szczególności za to, 
co było Dobrem i na trwale zapisze się w pa-
mięci i historii Naszej Szkoły. 

Szkoła przynależy do struktury samorzą-
dowej, dlatego na ręce obecnego dziś Pana 
Wójta Pawła Piwko oraz Wójtowi poprzed-
nich kadencji - Pani Sabinie Zawis, składam 
serdeczne podziękowania za lata owocnej 
współpracy i rozumienie potrzeb szko-
ły. Dziękuję Pani sekretarzowi gminy, Pani 
Małgorzacie Stroka oraz jej poprzednikowi , 
Panu Józefie Macherze. Dziękuję Pani Agacie 
Małachowskiej i jej poprzedniczkom – skarb-
niczkom gminy a także Przewodniczącej 
Rady Gminy Pani Ewie Flak i wcześniejszym 
Przewodniczącym Rady Gminy oraz Radnym 
obecnej i poprzednich kadencji oraz obec-
nym i byłym Pracownikom Urzędu Gminy 
Radwanice.  Dziękuję Pani Dyrektor Domu 

Kultury Pani Sylwii Stachowicz i jej poprzed-
nikom, a także Pani Katarzynie Burzynskiej 
– Kierownika Gminnej Biblioteki . Dziękuję 
Pani Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej,  Pani Emilii Zagórniak  oraz jej 
poprzednikom.  Dziękuję Pani Agnieszce Ko-
perek – Prezes Gminnej Spółki Komunalnej 
Radwanice sp. z o.o. oraz jej poprzednikom. 
Dziękuję Pani Danucie Sztuczce i Pani Syl-
wii Sychowicz _ Dyrektorkom Szkoły Pod-
stawowej w Buczynie. Dziękuję Pani Arlecie 
Wojcińskiej - Dyrektorowi Centrum Usług 
Wspólnych w Radwanicach, dziękuję obec-
nym i poprzednim sołtysom wsi: Radwanice, 
Łagoszów Wielki, Jakubów, Drożów i Droży-
na oraz Lipin – za zrozumienie potrzeb i spe-
cyfiki Szkoły, za udzielanie pomocnych wska-
zówek, za pomoc w realizacji marzeń o coraz 
to lepszej i piękniejszej  szkole.
Dziękuję obecnej i poprzednim Radom Ro-
dziców za podjęcie i wspieranie cudownych 
inicjatyw na rzecz szkoły i jej społeczności.
Drodzy Rodzice, przyjmijcie moją wdzięcz-
ność i szacunek za wszelką współpracę, za 
działania wspierające proces edukacyjny  
i opiekuńczo-wychowawczy Naszej Szkoły, 
za zrozumienie, że dobro dziecka i jego po-
myślny rozwój zależy od dobrej współpracy 
Rodziców ze Szkołą. A taka ona była. Dzięku-
ję za pracę społeczną na rzecz Naszej Szkoły 
oraz wsparcie finansowe różnych szkolnych 
przedsięwzięć, w tym szkolnych i gminnych 
konkursów.

Jakże nie podziękować Wam, Drodzy Na-
uczyciele! 

Dziękuję za wspólne dostrzeganie proble-
mów i potrzeb naszych uczniów! Za bieżące 
ich rozwiązywanie. Dziękuję wszystkim za 
sumienność na każdym stanowisku, odwa-
gę i determinację, za gotowość na zmiany, za 
wszelkie inspiracje. Za wszystkie wspólnie 
spędzone chwile
Żegnam się dziś i z Wami, Kochana Młodzie-
ży!!

Od Was, Młodych, uczyłam się ciągle od nowa 
rozumienia człowieka, zwłaszcza tego współ-
czesnego. Ogarniam pamięcią i życzliwością 
wszystkich naszych Absolwentów, zwłaszcza 
tych, z którymi spotykałam się bezpośrednio 
na lekcjach historii (a czasami na lekcjach ję-
zyka polskiego ).  Cieszę się z Waszych życio-
wych sukcesów. Pamiętam Wasze wybryki  
i niesforność,  a potem Wasze dojrzewanie, 
dorastanie do stwierdzeń, że: „Takich szkół, 
jak Nasza, nie ma nigdzie.”Na koniec zdradzę 
Wam tajemnicę, jak uniknąć trudu chodzenia 
do pracy… Dokonując życiowych wyborów, 
a nie są one łatwe, pamiętajcie, szukajcie ta-
kiej, która będzie Waszą pasją, spełnieniem. 
Szukajcie pracy, którą pokochacie. Wtedy 
każdy dzień będzie codzienną radością. Ja 
taką  znalazłam i tego i Wam życzę.
Dziękuję też pracownikom niepedagogicz-

nym, byłym i obecnym oraz tym, którzy cho-
ciaż oficjalnie są w strukturach CUW, to men-
talnie są nasi, szkolni. Bez Was ani Szkoła, ani 
Przedszkole nie byłyby takie same.

Kończąc, życzę Wam wszystkim nieustanne-
go rozwoju i międzyludzkiej serdeczności.
Mam świadomość, że odchodząc, pozosta-
wiam Szkołę w dobrej kondycji. Uczniowie 
Naszej Szkoły  osiągają wyniki na miarę swo-
ich oczekiwań, potrzeb i możliwości. Nasi 
uczniowie są liderami w powiecie,  odnoszą 
sukcesy w konkursach przedmiotowych , 
wiele sukcesów sportowych,. Za  aktyw-
ność i udział w konkursach organizowanych 
przez ośrodek Doradztwa Metodycznego 
w Polkowicach trzykrotnie otrzymywali-
śmy zaszczytny tytuł Partnera Roku. Wy-
niki na egzaminie ósmoklasistów na wy-
sokim poziomie średniej krajowej i często 
powyżej średniej wojewódzkiej i powiatu. 
Placówka jest zmodrenizowana i wyposażona  
w najnowocześniejsze pomoce dydaktyczne,  
a uczniowie mają poczucie bezpieczeństwa i 
 są dobrze przygotowywani do dorosłości.
Nowej Pani Dyrektor, Pani Izabeli Jokiel,  ży-
czę, by spełniała się w nowej roli, życzę zdro-
wia, dużo siły, wytrwałości i dobrych ludzi na 
drodze. Mam poczucie, że szkołę zostawiam 
w dobrych rękach.

 
„Wszystko się kończy, wszystko 

przeminie.
I sen się przerwie – słodkie marzenie.

Lecz coś jest w duszy, co nigdy nie minie.
I wciąż trwać będzie, a tym jest wspo-

mnienie.”

Dojechałam na przystanek - emerytura. Wy-
siadając, jeszcze raz z całego serca dziękuję 
za współpracę, tworzenie miłej atmosfery, 
za to, że byliście ze mną wiele, wiele lat. Za 
serce, za dobroć, za piękne, cudowne wspo-
mnienia, które zabiorę ze sobą. Kłaniam się 
nisko. 

Bogusława Niemasz

Pani Dyrektor dziękuję za trud włożony 
w rozwój placówki i edukację uczniów 
życząc dużo zdrowia i spełnienia wszyt-
skich planów i zamierzeń. 

                                          Wójt gminy Radwanice
                                                     Paweł Piwko
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„Wsparcie ochotniczych straży pożar-
nych oraz kół gospodyń wiejskich”

Organizatorem programu grantowego 
jest Fundacja Enea dla której rozwój 
dzieci i młodzieży, aktywizacja obszaru 
edukacji, sportu i promocja zdrowego 
trybu życia – to kluczowe obszary dzia-
łania. 

Celem programu jest:
1. Prowadzenie i wspieranie działal-
ności społecznie użytecznej dotyczą-
cej głównie obszarów o charakterze: 
edukacja, oświata, ochrona i promocja 
zdrowia, ekologia i ochrona dziedzictwa 
przyrodniczego, kultura, sztuka, walka 
z ubóstwem i wykluczeniem społecz-
nym, pomoc osobom starszym i niepeł-
nosprawnym, sport i kultura fizyczna, 
wsparcie społeczności lokalnych.
2. Przyznanie wsparcia w formie pie-
niężnej darowizny projektom zgodnym 
z zapisami Statutu Fundacji, zgłoszo-
nym przez Koła Gospodyń Wiejskich lub 
Ochotnicze Straże Pożarne.
3. Istotą Programu jest wspieranie orga-
nizacji i instytucji prowadzących działal-
ność społecznie użyteczną, z naciskiem 
na długofalowy wymiar realizowanych 
działań i osiąganych efektów.

Maksymalna wysokość wsparcia wyno-
si: 
- 15.000 zł (dla OSP), 
- 8.000 zł (dla KGW).
Kwota przyznanego wsparcia może słu-
żyć sfinansowaniu w całości lub części 
zgłoszonego projektu. 
Termin składania wniosków:
Do dnia wyczerpania środków finan-
sowych przeznaczonych na realizację 
Programu, nie dłużej jednak niż do 
31.12.2023 r.

Równać Szanse Małe Granty
Organizatorem programu grantowego 
jest Fundacja Civis Polonus, która stawia 
sobie za cel rozwijanie postaw obywa-
telskich umożliwiających jednostkom 
aktywne uczestniczenie w życiu pu-
blicznym. Dobre państwo jest wspólnotą 
otwartych, kompetentnych, zaangażo-
wanych obywateli.

Celem konkursu jest wsparcie projek-
tów, które będą rozwijały kompetencje 
społeczne i emocjonalne młodych ludzi 
z małych miejscowości. Uczestnikami 
projektów jest młodzież w wieku od 13 
do 19 lat z terenów wiejskich i małych 
miast (do 20 000 mieszkańców).

Składać wniosek mogą podmioty ze wsi  
i miast do 20.000 mieszkańców, tj.:
– organizacje pozarządowe, zarejestro-
wane (w formie stowarzyszeń lub funda-
cji) w KRS lub w ewidencji prowadzonej 
przez starostów;
– powiatowe, miejskie i gminne domy 
kultury;
– powiatowe, miejskie i gminne bibliote-
ki publiczne;
– ochotnicze straże pożarne (OSP);
– koła gospodyń wiejskich wpisane do 
rejestru Agencji Restrukturyzacji i Mo-
dernizacji Rolnictwa (ARiMR) lub KRS 
bądź ewidencji prowadzonej przez sta-
rostów.
Formy wsparcia:
– szkolenie i doradztwo na etapie skła-
dania wniosków, 
– granty do 12.000 zł na realizację 6-mie-
sięcznych projektów,
– szkolenia i doradztwo dla koordynato-
rów projektów,
– wizyty w miejscu realizacji działań,
– gadżety dla uczestników projektów.

Termin składania wniosków:
9 październik 2023

Program grantowy Bank Młodych Mi-
strzów Sportu 
Ma na celu promocję przedsięwzięć 
sportowych oraz zasad fair play w spo-
rcie.

W ramach tegorocznej edycji wspierać 
będziemy przedsięwzięcia sportowe dla 
osób w wieku od 5 do 26 lat. Nastawia-
my się przede wszystkim na wspieranie 
ich rozwoju fizycznego. Mogą to być np. 
drużynowe zawody sportowe, olim-
piady, paraolimpiady ze szczególnym 
uwzględnieniem promocji zasad fair
-play w sporcie.

Ruch ma ogromny wpływ na funkcjo-
nowanie całego organizmu, kondycję  
i ogólne samopoczucie, dlatego promu-
jemy aktywne spędzanie czasu wolnego.
Wysokość grantu
max. 7 000 złotych
W  2023 r. na ten cel przeznaczamy 160 
tysięcy złotych.

Terminy: od 1 lipca do 30 września, 
od 1 października do 11 grudnia.

Autorami wniosków mogą być organi-
zacje, które działają min. 2 lata i pracują  
z dziećmi i młodzieżą w wieku od 5 do 
26 lat , np.:  kluby sportowe, fundacje, 
stowarzyszenia, szkoły, przedszkola, 
koła gospodyń wiejskich, biblioteki, 
domy kultury, samorządy,  inne organi-
zacje posiadające zdolność prawną.

Jakie działania?

organizacja drużynowych zawodów 
sportowych,olimpiad,paraolimpiad, tre-
ningów oraz innych działań, w których 
głównym motywem jest sport i promo-
cja zasad fair play.
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Od kilku lat na Dolnym Śląsku obser-
wujemy niesamowite przyspieszenie 
w realizacji ambitnych projektów in-
frastrukturalnych. Szczególnie, jeśli 
chodzi o rozwój kolei, sieci połączeń 
i coraz większej pracy eksploatacyj-
nej samorządowej spółki kolejowej - 
Kolei Dolnośląskich. Rozwój kolei na 
Dolnym Śląsku to efekt dobrej współ-
pracy samorządu województwa i rzą-
du, który realizuje na terenie naszego 
województwa kluczowe inwestycje.  
W tej kadencji kolej wróciła m.in. 
do Lubina, ruszyły też przetargi na 
projekty w ramach programu Kolej+  
- wybrano m.in. najkorzystniejszą 
ofertę na rewitalizację połączenia 
kolejowego Legnica-Złotoryja-Jerz-
manice Zdrój, jesteśmy w przeded-
niu podpisania umowy z wybranym 
wykonawcą. W 36-osobowym Sejmi-
ku Dolnośląskim nasz region repre-
zentuje mieszkaniec Radwanic Piotr 
Karwan. Powiat polkowicki od lat nie 
miał tam swojego przedstawiciela, te-
raz dzięki mieszkańcowi naszej gminy 
jest inaczej. Jaki to ma wpływ na na-
szą gminę i powiat? Czy odważne pla-
ny kolejowe, które dotyczą również 
gminy Radwanice to zasługa Sejmiku? 
O to pytamy naszego przedstawiciela 
w samorządzie województwa, a zara-
zem przewodniczącego największe-
go w Sejmiku Klubu Radnych Prawo  
i Sprawiedliwość - Piotra Karwana.

Panie Piotrze, proszę powiedzieć jaki 
wpływ na nasz region ma Sejmik Dol-
nośląski i co ma wspólnego z koleją 
do Radwanic?

Samorząd województwa oddziałuje 
na wiele aspektów naszego życia. Jest 
to ochrona zdrowia, edukacja, kultura, 
gospodarka i wreszcie transport oraz 
inwestycje rozwojowe, którymi z racji 
doświadczenia zawodowego, staram się 
zajmować. Obiecałem swoim wyborcom, 
że zajmę się doprowadzeniem kolei do 
powiatu polkowickiego i złotoryjskiego 
- w rozumieniu kolei do stolic tych po-
wiatów. Od pierwszych dni mojej pracy 
w Sejmiku podjąłem się tego zadania. 
Dziś mamy konkretne osiągnięcia, przy 
wsparciu radnych naszej sejmikowej ko-
alicji Prawo i Sprawiedliwość – Bezpar-

tyjni Samorządowcy oraz przy ogromnej 
pomocy parlamentarzystów PiS reali-
zujemy ten postulat w naszym regionie. 
Pierwszym wymiernym sukcesem było 
przywrócenie połączeń kolejowych do 
Chocianowa, równolegle toczyły się 
dalsze prace w kierunku budowy Kolei 
Aglomeracyjnej Zagłębia Miedziowego. 

Proszę powiedzieć, jak na dzień dzi-
siejszy wygląda stan prac w zakresie 
kolei do Polkowic czy Radwanic?

13 września w Polkowicach odbędzie 
się spotkanie konsultacyjne dla miesz-
kańców w sprawie linii Lubin-Polkowi-
ce-Głogów, to już ostatnia tura spotkań, 
wszystko wskazuje na to, że ostatecznie 
rekomendowany będzie wariant za-
kładający przebieg przez strefę ekono-
miczną w Polkowicach oraz przez teren 
gmin Radwanice, Gaworzyce i dalej do 
Głogowa. Wybrany przez nas projek-
tant (firma Infra – Centrum Doradztwa) 
ma za zadanie przygotować studium 
przedsięwzięcia wraz z uzyskaniem dla 

niego decyzji środowiskowej do końca 
bieżącego roku. Na podstawie tak przy-
gotowanej dokumentacji będzie można 
ogłosić przetarg w formule zaprojektuj 
i wybuduj. Nasze zadanie zostało wpi-
sane do dokumentów PKP PLK.  Ostatni 
regularny pociąg pasażerski odjechał  
z Polkowic w 1969 roku, od tego czasu 
nic szczególnego się w materii powrotu 
kolei pasażerskiej nie zadziało. Dopiero 
za czasów naszej kadencji przeznaczyli-
śmy kilka milionów złotych na przygoto-
wanie dokumentacji, która otworzy nam 
drogę do realizacji tej inwestycji. 

W jakiej perspektywie czasu można 
spodziewać się pociągu pasażerskie-
go w Radwanicach?

W celu koordynacji działań zawarto po-
rozumienie między Dolnym Śląskiem,  
a PKP PLK - a więc spółki odpowie-
dzialnej za zarządzanie siecią kolejową  
w Polsce. Po uzyskaniu decyzji środo-
wiskowej, co ma nastąpić jeszcze w tym 
roku, nasz projekt zostanie przekazany 

CZY RADWANICE BĘDĄ MIAŁY KOLEJ ?
  Paulina Banaszak

  Marika Bilska
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inwestorowi - PKP PLK. Po stronie sa-
morządu województwa, jak i lokalnych 
samorządów była ogromna determina-
cja, co przynosi już wymierne efekty. Nie 
ukrywam, że Zagłębie Miedziowe ma 
dobrą reprezentację w Sejmiku, która 
sprawnie zabiega o sprawy naszej małej 
ojczyzny. Ogromną rolę odgrywa w na-
szej drużynie członek zarządu Tymote-
usz Myrda, z którym wspólnie udało się 
osiągnąć niezwykle wiele dla powiatu 
polkowickiego. Kiedy nasz projekt trafi 
do PKP PLK, wymagane będzie podobne 
wsparcie od parlamentarzystów z nasze-
go regionu. Myślę, że to właśnie ta deter-
minacja i siła naszego regionu zadecydu-
ją w przyszłości, czy pociąg przyjedzie tu 
do 2030 roku, jak wskazuje dokument 
PKP PLK, o którym wspominałem wcze-
śniej. Faktem jest, że nigdy wcześniej nie 
zrobiono tak wiele dla walki z wyklucze-
niem transportowym w powiecie polko-
wickim, jak w obecnej kadencji, w której 
my politycy PiS kładziemy ogromny na-

cisk na rozwój kolei. Dlatego wierzę, że 
taka drużyna da radę doprowadzić kolej 
do Radwanic i Polkowic przed 2030 ro-
kiem.  

Powiat polkowicki nigdy nie miał chy-
ba swojego posła, kto zatem dopilnu-
je tego projektu?

Prawdą jest, że nie ma obecnie posła po-
chodzącego z powiatu polkowickiego, 
ale prawdą jest też, że mogłem zawsze 
liczyć na wsparcie parlamentarzystów 
Prawa i Sprawiedliwości przy projek-
tach, w które jestem bezpośrednio za-
angażowany, mimo tego że posłowie 
pochodzą z innych powiatów. Pani mar-
szałek Elżbieta Witek odegrała ogromną 
rolę w walce z wykluczeniem transpor-
towym w Złotoryi, natomiast na mini-
stra Krzysztofa Kubowa zawsze można 
liczyć w wielu innych projektach, które 
realizują nasze samorządy. Jestem zatem 
spokojny o to, że jak przyjdzie kolej na 

Radwanice, to również będzie można li-
czyć na ich wsparcie.

Również Pan kandyduje na posła  
w najbliższych wyborach. Czy nie by-
łoby dla nas najlepiej, aby naszych 
spraw w Sejmie RP dopilnował po-
seł z powiatu polkowickiego, poseł  
z Radwanic ? 

Było dla mnie ogromnym wyróżnieniem, 
że to między innymi głosami mieszkań-
ców Radwanic i całego powiatu polko-
wickiego zostałem radnym wojewódz-
kim. Dlatego z ogromnym szacunkiem 
i respektem podchodzę do siły naszej 
małej ojczyzny, staram się swoją pra-
cą zasłużyć na zaufanie, którym mnie 
obdarzono. Myślę, że jest wielu kan-
dydatów, którzy zasługują na poparcie 
mieszkańców gminy Radwanice, i to oni 
o tym zadecydują. Mieszkańcy naszej 
gminy dokonują dobrych wyborów, cze-
go przykład mamy tu na miejscu – chyba 
nikt nie ma wątpliwości, że nasza gmina 
wyróżnia się na tle innych samorządów. 
Imponuje ilość realizowanych inwestycji  
i jej rozwój, jestem dumny z tego i zawsze 
cieszy mnie kiedy samorząd wojewódz-
twa, czy Wojewódzki Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, w któ-
rym jestem przedstawicielem Sejmiku, 
pomagają w realizacji kolejnych zadań 
inwestycyjnych naszej Gminy. Wierzę, 
że wspólnie z naszymi radnymi oraz Pa-
nem wójtem Pawłem Piwko zrealizuje-
my jeszcze niejeden projekt, również ten 
polegający na doprowadzeniu kolei do 
gminy Radwanice przed 2030 rokiem. 

Dziękuję za rozmowę i życzę powo-
dzenia w realizacji celów!

żródło: https://dolnyslask.pl/pociagi-wroca-na-trasy-w-calym-regionie/4131/

bilety na mecze zaGŁĘbia lubin

Szanowni Mieszkańcy! Informujemy, iż 
dzięki nawiązaniu współpracy z KGHM 
Zagłębie Lubin możecie Państwo ko-
rzystać z darmowych biletów na me-
cze piłkarskie owego klubu. Informacje  
o dostępności biletów udostępniane są 
regularnie na profilu Facebook Urzędu 
Gminy w Radwanicach. Bilety odbierać 
można w siedzibie Urzędu w Biurze Ob-
sługi Kienta, jednak ze względu na ich 
ograniczoną ilość nie ma możliwości ich 

rezerwacji. Obowiązuje zatem zasada 
„Kto pierwszy len lepszy”.

  Marika Bilska
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// soŁectwa

Lipiec i sierpień były bardzo pracowi-
te dla naszych sołectw, które bardzo 
się zaangażowały w przygotowanie 
dożynek gminnych. Sołectwa przygo-
towały piękne witacze, które cieszyły 
nasze oczy i wprowadzały w klimat 
święta plonów. Każde sołectwo przy-
gotowało piękne stoiska dożynkowe 
oraz  dorodne wieńce. 
Oprócz działań związanych z dożynkami 
Sołectwa wykonywały wiele prac po-
rządkowych, dbając o wizerunek swoich 
wsi. Ponadto miały miejsce warszta-
ty i spotkania promocyjne integrujące 
mieszkańców gminy. W Przesiecznej od-
były się warsztaty wrzosowe, na których 
mieszkańcy sadzili wrzosy i uczyli się 
o ich prawidłowej pielęgnacji. W lipi-
nie odbyły się warsztaty Domowe Spa, 
warsztaty robienia tabliczek florenc-
kich oraz Czyny Społeczne mające na 
celu porządkowanie terenów zielonych 
znajdujących się w Sołectwie. Sołectwo 
Nowa Kużnia pomogło w organizacji 
sportowego Pikniku Rodzinnego. W so-
łectwie Drożów odbyło się Bańko Party 
a w Sołectwie Radwanice Biesiada Pod 
chmurką. Sieroszowice zorganizowały 
Pieczonego Ziemniaka i zajęcia ze zdro-
wego Kręgosłupa. W Łagoszowie Wiel-
kim mieszkańcy posadzili 70 pięknych 
sadzonek na terenach zielonych, upięk-
szając tym samym swoje tereny. W Jaku-
bowie Sołectwo wsparło swoimi siłami 
organizację odpustu.

dziaŁania soŁectw 
  Paulina Banaszak 

warsztaty robienia tabliczek Florenckich sołectwo lipin 

bańko party w sołectwie drożów 

pieczony ziemniak sołectwo sieroszowice 

biesiada pod chmurką sołectwo radwanice

  Paulina Banaszak 

  Paulina Banaszak 
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// soŁectwa

warsztaty robienia tabliczek Florenckich sołectwo lipin 

pieczony ziemniak sołectwo sieroszowice 

nasza reprezentacja na doŻynkacH powiatowycH 
  Paulina Banaszak 

Sołectwo Przesieczna, które zajęło 
pierwsze miejsce w konkursie gmin-
nym „Na najpiękniejszy wieniec do-
żynkowy”, reprezentowało naszą gmi-
nę podczas Dożynek Powiatowych, 
które odbyły się 3 września 2023 
roku w Grodowcu. 

Mimo, że nie udało się otrzymać miej-
sca na podium, ich wieniec cieszył się 
dużym zainteresowaniem i uznaniem. 
Sołectwo oprócz samego wieńca przy-
gotowało barwną reprezentację, która 
godnie kroczyła ku jego boku. To była 
piękna wizytówka gminy Radwanice, za 
co bardzo dziękujemy.

źródło zdjęcia: Powiat Polkowicki 
 

przeGląd dekoracji doŻynkowycH 
  Paulina Banaszak 

sołectwo kłębanowice 

sołectwo strogoborzyce sołectwo buczyna
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ekspert radzi 
o bezpieczeństwie publicznym w Gminie
rozmowa z oFicerem prasowym kpp w polkowicacH 
przemysŁawem rybikowskim  

 Paulina Banaszak

Bardzo proszę wypowiedzieć się na 
temat Bezpieczeństwa Publicznego 
w gminie. Na co mieszkańcy powinni 
zwracać uwagę?

Bez wątpienia obszar gminy Radwanice 
z naszego punktu widzenia jest terenem 
bezpiecznym. Biorąc pod uwagę choćby 
pierwsze półrocze tego roku i analogicz-
ny okres 2022 roku na terenie Radwanic 
i ościennych miejscowości odnotowa-
liśmy ponad 50% spadek przestępczo-
ści w najważniejszych kategoriach. Tak 
wyraźny spadek świadczy nie tylko  
o skuteczności policyjnych działań, ale 
również o wysokim poziomie bezpie-
czeństwa. Wpływ na bezpieczeństwo 
mają również sami mieszkańcy, którzy 
nie tylko tradycyjnie informują nas o nie-
pożądanych zdarzeniach za pośrednic-
twem Krajowej Mapy Zagrożeń Bezpie-
czeństwa. Dzięki KMZB społeczeństwo 
może w szybki i łatwy sposób powiado-
mić Policję o niepokojących sytuacjach. 
Jako mieszkańcy musimy jednak pamię-
tać, że wspomniane narzędzie nie służy 
do zgłaszania sytuacji, które wymagają 
natychmiastowej interwencji Policji.  
W takich przypadkach należy dzwonić 
na numer alarmowy 112.

W jaki sposób mieszkańcy mogą za-
bezpieczyć swoje altanki ogrodowe 
przed włamaniami?

Podstawą ustrzeżenia się przed złodzie-
jami jest zabranie wartościowych sprzę-
tów do swojego miejsca zamieszkania 
lub w inne bezpieczne miejsce. Z pew-
nością piwnica w bloku czy garaż będą 
bezpieczniejsze niż rzadko odwiedzana 
działkowa altanka. Jeśli z uwagi na spe-
cyfikę przedmiotów, na przykład duże 
rozmiary lub znaczny ciężar, nie może-
my zabrać swojego mienia, wykonajmy 
dokumentację fotograficzną sprzętów 
 z uwzględnieniem cech charaktery-
stycznych oraz numerów seryjnych. 
Dobrym pomysłem jest również trwałe 
naniesienie na metalowe powierzchnie 
numerów lub znaków, po których bę-

dziemy mogli rozpoznać w przyszłości 
swój sprzęt. Wejście do działkowej al-
tanki zabezpieczmy poprzez wzmocnie-
nie drzwi oraz założenie atestowanych 
zamków. Znaczną trudność z pewnością 
sprawią włamywaczowi kraty, gdyż każ-
de utrudnienie może zniechęcić amato-
rów cudzej własności. Jeśli mamy taką 
możliwość, zastanówmy się nad monta-
żem kamery w niewidocznym miejscu. 
Nie zapominajmy również o dobrych 
relacjach z sąsiadami. Czujne oczy in-
nych działkowiczów mogą pozwolić na 
dostrzeżenie i odstraszenie potencjal-
nych złodziei. Przestępcy szukają miejsc 
ustronnych, gdzie trudno kogoś spotkać. 
Jeśli zauważymy wybitą szybę lub wywa-
żone drzwi, nie czekajmy i powiadommy 
Policję pod numerem alarmowym 112.

Wrzesień - czas początku roku szkol-
nego. Na co rodzice i dzieci powinni 
zwrócić szczególną uwagę?

Policjanci jak, co roku czuwają nad bez-
pieczeństwem uczniów pełniąc służbę 
w okolicach przedszkoli, szkół, a także 
sukcesywnie prowadzą zajęcia profilak-
tyczne, ale główna odpowiedzialność za 
bezpieczeństwo najmłodszych spoczy-
wa na rodzicach. Powinniśmy dawać na-
szym pociechom dobre wzorce. Upew-
nijmy się, że nasze dzieci wiedzą, że 
należy przechodzić przez jezdnię tylko 
w miejscach dozwolonych oraz w spo-
sób rozsądny i odpowiedzialny. Może-
my zwiększyć bezpieczeństwo uczniów 
wyposażając ich ubrania oraz plecaki w 
widoczne po zmroku elementy odbla-
skowe. Zwłaszcza że aura lada moment 
ulegnie diametralnej zmianie. Wszystkie 
wymienione sytuacje mają wpływ na 
bezpieczeństwo na drodze.

 Aleksandra Łuczyńska

 Daria Ciosek
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krajowa mapa zaGroŻeń bezpieczeństwa
 Aleksandra Łuczyńska

Mapy zagrożeń należy traktować jako 
istotny element procesu zarządzania 
bezpieczeństwem publicznym, reali-
zowanym w partnerstwie międzyin-
stytucjonalnym i społecznym. Powin-
ny one służyć również optymalnej 
alokacji zasobów sprzętowo-kadro-
wych służb, w szczególności do po-
dejmowania decyzji co do tworzenia 
komisariatów i posterunków Policji. 

„Mapa” dostępna jest na stronie inter-
netowej Komendy Powiatowej Policji  
w Polkowicach, a jej obsługa nie powinna 
stwarzać problemów. Wystarczy wybrać 
miejsce, gdzie występuje zagrożenie,  
a następnie kliknąć na rodzaj zagrożenia, 
o jakim chcemy powiadomić policjantów. 
Taka informacja trafi do mundurowych, 
którzy podejmują stosowne czynności. 
Tylko w lipcu użytkownicy Krajowej 
Mapy Zagrożeń Bezpieczeństwa nanieśli 
na terenie powiatu polkowickiego za-
znaczyli 68 miejsc, które uważają za nie-
bezpieczne. Większość zgłoszeń, bo aż 
68 dotyczyła zagrożeń związanych z ru-
chem drogowym. Najczęściej nanoszo-
nym zgłoszeniem było bezapelacyjnie 
przekraczanie dozwolonej prędkości – 
56 zgłoszeń. Na podkreślenie zasługuje 
fakt, że aż 78% otrzymywanych zgłoszeń 
zostało przez polkowickich policjantów 
potwierdzonych.
Krajowa mapa zagrożeń bezpieczeństwa 
opiera się o informacje skatalogowane  
w pięciu płaszczyznach: 

• informacje gromadzone w policyjnych 
systemach informatycznych,
• informacje pozyskiwane od społeczeń-
stwa w trakcie:
• bezpośrednich kontaktów z obywa-
telami, z przedstawicielami samorządu 
terytorialnego, organizacji pozarządo-
wych itp.;
• w trakcie realizowanych debat społecz-
nych poświęconych bezpieczeństwu pu-
blicznemu,
• informacje pozyskiwane od obywateli 
(internautów) z wykorzystaniem plat-

formy wymiany informacji.

Informacje prezentowane na mapach 
będą uwzględniały zarówno wybrane 
kategorie przestępstw i wykroczeń jak 
i zagrożenia, które w subiektywnym od-
czuciu mieszkańców negatywnie wpły-
wają na ich poczucie bezpieczeństwa. 
Strona nie służy do zgłaszania potrzeby 
pilnej interwencji Policji.
W tego typu przypadkach należy korzy-
stać z numerów alarmowych 112, 997. 

radca radzi 
jak rozŁoŻyĆ pŁatności na raty?

W dzisiejszych czasach nietrudno  
o sprawę u komornikam. Jedną z nich 
jest złożenie wniosku o rozłożenie na 
raty naszego długu. Podział zadłużenia 
na raty czy też odroczenie terminu płat-
ności marzy się wielu dłużnikom – to 
często ostatnia szansa na zachowanie 
majątku czy stabilności finansowej. Roz-
wiązań jest kilka – i żadne z nich nie jest 
kolejną pożyczką. Co więc zrobić, jeśli 
zaległości w spłatach Cię przytłaczają? 
Co zrobić, aby komornik zszedł z pen-
sji? Pamiętajmy o  wniosku o rozłożenie 
na raty. Wbrew powszechnym przeko-
naniom, nie należy go jednak kierować 
do komornika. Przyjęcie wniosku bądź 

jego odrzucenie leży po stronie samego 
wierzyciela. Wniosek o rozłożenie dłu-
gu na raty jest możliwym (i często sku-
tecznym) rozwiązaniem, nawet na eta-
pie przekazania sprawy do windykacji 
przez komornika. W sprawie zobowią-
zania kontaktujemy się jednak najlepiej 
bezpośrednio z wierzycielem – i jemu 
przedstawiamy naszą propozycję. War-
to zaoferować konkretny harmonogram 
spłat oraz uzasadnić przyczynę niemoż-
ności spłaty długów. Wierzyciele często 
przystają na takie propozycje – jeśli są 
skonstruowane w takiej formie, by obie 
strony zyskały na takim rozwiązaniu. 
Dlaczego? Koszty czynności podejmo-

wanych przez komornika są uznawane 
za wysokie. Ponadto w procesie np. licy-
tacji komorniczej, majątek zadłużonego 
może zostać zlicytowany za część jego 
rzeczywistej wartości. Tak ostatecz-
na forma odzyskania należności może 
sprawić, że wierzyciel nie otrzyma całej 
należności – kwota uzyskana z egzeku-
cji może ona nie wystarczyć na należ-
ność wierzyciela, ponieważ w pierwszej 
kolejności i tak pokrywane są koszty 
egzekucyjne. Mając na uwadze realia 
egzekucji komorniczej i w obawie o nie-
ściągnięcie części należności, wierzyciel 
może pozytywnie rozważyć wniosek  
o rozłożenie długu na raty. 

 Daria Ciosek

źródło www.lexcall.pl
www. szantar.pl/splata-dlugu-u-komornika-jak-rozlozyc-platnosci-na-raty/
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nasi mieszkańcy

pan micHaŁ pajdosz
winnica jakubów
  Paulina Banaszak 
Winnica Jakubów została założo-
na w 2002 roku przez Pana Artura 
Pajdosza ojca obecnego właściciela  
i mieszkańca gminy Radwanice Pana 
Michała Pajdosza. Obecnie zajmu-
je 4,5 hektara słonecznych stoków 
obsadzonych winoroślą. Jest to bar-
dzo urokliwe i klimatyczne miej-
sce blisko natury. Spotkałam się  
z Panem Michałem właśnie tu-
taj by wśród tych pięknych wi-
doków posłuchać jego opowieści  
o winnicy. 

Czy mógłby Pan opowiedzieć, jakie 
są początki winnicy?

Wszystko rozpoczął mój tato, kiedy by-
łem jeszcze dzieckiem i mieszkaliśmy 
w Polkowicach. Na początku zaczął fer-
mentować jabłka i dziką różę. Szybko 
jednak doszedł do wniosku, że tak na-
prawdę tylko winorośl się do tego nada-
je.  Tylko z winorośli można wyproduko-
wać dobre jakościowo wina.  Pierwsze 
nasadzenia były na bardzo malutkim 
obszarze i znajdowało się  tam bardzo 
dużo odmian. W tamtych czasach były 
to bowiem początki winiarstwa, nie 
było nawet materiałów, z których moż-
na było się uczyć. Było to więc spraw-
dzanie, które odmiany przeżyją zimę. 
Niektórych odmian, mieliśmy tylko po 
kilka krzaków, więc fermentacja odby-
wała się w mikro ilościach, a rozlewy 
były do butelek po Kubusiu, żeby tylko 
wyciągnąć wnioski i się uczyć. Pierw-
sze nasadzenia miały miejsce w 2002 
roku. Niestety tato w 2013 roku zmarł 
i postanowiłem zając się dalej winnicą  
i poważnie podejść do tematu. Dołączy-
ła do mnie mama, która zrezygnowała 
z pracy na etat i postanowiła zająć się 
prowadzeniem Winnicy od strony biu-
rowej, a ja od produkcyjnej.  I tak wypro-
dukowaliśmy już około 30 tysięcy litrów 
wina.

Dlaczego Jakubów?

Ojciec szukał odpowiedniego miejsca na 
posadzenie winnicy, a tu w Jakubowie 
był ładny, południowy stok. Na począt-
ku tato uprawiał winnicę dojeżdżając do 
Jakubowa, dopiero późnej się tu prze-
prowadziliśmy.

Czy już od dzieciństwa czuł Pan za-
jawkę jak tato się tym zajmował, czy 
nie myślał  Pan wtedy o tym ?

Ja zawsze miałem inne zajawki- choć  
z tylu głowy pojawiały się myśli, że 
kiedyś może to będzie do kontynuacji 
bo winiarstwo jest branżą, gdzie dzie-
dzictwo jest istotne i ważne. Byłem 
jednak człowiekiem swoich pasji, na-
wet pszczelarzem. Tata nie pomagał mi   
w pasiece, a ja nie pomagałem mu  
w winnicy, ale często przy zbiorach  
i ważniejszych momentach uczestniczy-
łem.

Jak to jest być winiarzem? Jak Pan na-
uczył się robić tak dobre wina, które 
chwalą ludzie z całej Polski, a nawet  
spoza granicy naszego kraju?

To jest specyficzny temat  ciężko po-
wiedzieć, że jest to zawód bardziej  styl 
życia, ponieważ trzeba się temu poświę-
cać. Jest to proces na skraju technolo-
gicznego, bo mamy tutaj rury, zbiorniki 
pompy, a z drugiej strony proces arty-
styczny, bo można z tym owocem robić 
tak naprawdę wszystko, a w winiarni 
możemy wieloma rzeczami kombino-
wać: takimi jak temperatura, długość 
kontaktu ze skórką,  rodzaj tłoczenia, 
temperatura emancypacji wcześniej  

a fermentacji później, czy to fermentuje 
np. w beczkach dębowych, czy w sta-
li nierdzewnej.  To wszystko to są gra-
dienty, w których można się poruszać.  
Z  roku na rok poznajemy nowe narzędzia  
i z wieloma rzeczami się bawimy w win-
nicy, tak jak np. fermentacja, która za-
czyna się już w środku, w jagodzie gdzie  
w pewnym momencie mamy pełne 
grona, które są gazowane i musujące  
w środku. Ja zawsze miałem problemy 
z takimi sprawami marketingowo han-
dlowymi, ale ten proces produkcyjny 
bardzo mi się podoba i mnie fascynuje.

Można powiedzieć, że ma Pan wro-
dzony talent...

W wielu aspektach trzeba mieć pojęcie: 
bo i w kontekście uprawy,  i bycia rolni-
kiem i w kontekście przetwórstwa, te-
raz też staramy się robić wina zupełnie  
nieinwazyjnie bez chemicznych dodat-
ków, których dostępna lista jest bardzo 
ogromna, ale okazuje się, że przyroda  
i czas potrafią dać temu  winu wszystko. 
Nie mi oceniać czy to jest talent czy fart, 
skoczyłem też biotechnologię  więc od 
tej strony życia, które się dzieje w winie 
parafię to zrozumieć, więc też ułatwia 
mi to kontrolowanie czy też sterowanie 
tym procesem w naturalny sposób.
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Wspomniał Pan też o tym, że trzeba o 
te roślinki dbać, zanim trafią do wi-
niarni? Na czym to polega? Co robicie, 
że te owoce dają ten pożądany  smak?

Trzeba pamiętać, że Polska jest dość 
daleko na północ wysuniętym krajem, 
jeżeli mówimy o uprawie winorośli, 
więc tutaj ze względu na to, że bywa 
chłodno i  okres wegetacyjny jest krót-
ki, raczej pracujemy nad tym, żeby te 
krzewy dawały mniej, ale więcej ja-
kościowo. Selekcjonujemy pędy, od-
powiednio prowadzimy. Z wybranych 
pędów jeszcze często usuwamy część 
owoców tak, żeby krzew, który musi 
wykarmić mało, wykarmił to dobrze  
i szybko. Do takiego krzewu trzeba kil-
kanaście razy w sezonie podejść i go po-
prowadzić i pielęgnować – żeby potem 
mówić o winach jakościowych.

Czy może Pan opowiedzieć o kilku 
sukcesach winnicy?

Jeśli chodzi o konkursy polskie, to odpu-
ściliśmy sobie wysyłanie wina. Uważam, 
że jest bardzo dużo polskich winnic, 
które wchodzą na rynek i chcą swoją ja-
kość zweryfikować. Ostatni rocznik win, 
największy w naszej historii, wypro-
dukowaliśmy w stu procentach na tych 
dzikich, rdzennych drożdżach. Więc czę-
sto są wina, z którymi można się trochę 
po zastanawiać, są głębsze. Czasem na 
konkursie, takie wina  stają w szranki 
z mocno aromatycznymi i chemicznie 
prowadzonymi winami, które są inne, 
intensywniejsze i w tym morzu dzie-

siątek czy setek win wyróżniają się bar-
dziej. Także teraz odpuściliśmy sobie te 
polskie konkursy. Staramy się weryfiko-
wać gdzieś tam za granicą, nawet jeżeli 
te wyniki są trudniejsze do osiągnięcia. 
Ale w tych czasach, kiedy wysyłaliśmy 
wina, to często np. nasz słodki Sola-
ris był nagradzany, np. na Morawach, 
w Czechach został nagrodzony zło-
tym medalem. I tu w Polsce podczas  
kilku konkursów zdobył Grand Prix, 
czyli jakby podium całego konkursu.  
W ostatnim roku także nasz Hiberal 
miał osiągnięcia konkursowe, zdobyli-
śmy złoto i trzy srebra. 

A ma Pan swoje ulubione wino z tych 
ulubionych?

Myślę, że ta odmiana Hibernal jest taka 
najbardziej wdzięczna. Nie ma przy 
niej zbyt dużo pracy, zachowuje dużą, 
wysoką kwasowość, przez co to niskie 
pH też pozwala temu winu naturalnie 
i stabilnie się prowadzić. Także chy-
ba faktycznie z tym Hibernalem jeste-
śmy bardziej związani i robimy z niego 
różne wina w różnych stylistykach - 
i w każdej się dobrze sprawdza.

A co jest najbardziej pracochłonne  
w zawodzie winiarza?

Myślę, że trudność zawodu winiarza, 
leży w łączeniu mnóstwa różnych wąt-
ków, bo są to wątki handlowe i zwykłe 
prowadzenie firmy, ale też rolnictwo, 
czy też produkowanie towaru akcyzo-
wego, więc jednak spora ilość urzędów 

i kontroli. Ciężko nie raz nadążyć za tym 
wszystkim.

Nicpoń, Bibosz i Luzak....Ciekawa hi-
storia 

Historia jest taka, że borsuki podkra-
dają nam sporo owoców na winnicy 
i naprawdę są niezłymi smakoszami.  
Potrafią wynaleźć pojedyncze krzewy 
konkretnych odmian, które im smaku-
ją i wcześniej dojrzewają, więc wydaje 
się, że mają pełen monitoring dojrzało-
ści. Czasem pewnie lepszy niż ja wśród 
własnej uprawy. Postanowiliśmy zatem 
zaprojektować etykietę z borsukami de-
dykowaną dla wina „Wybryk”.  Zrobili-
śmy to z grupą studentów z Wrocławia, 
którzy  ramach  projektu  byli odpowie-
dzialni za aspekt wizualny i koncepcję. 
Wyszło naprawdę super, a studenci do-
stali piątkę.

Jakie ma Pan plany na przyszłość?

Myślę, że nadszedł czas na poukłada-
nie się na miejscu,  aby nasi goście byli 
w wyższym standardzie przyjmowani 
i żeby wina miały takie warunki, jakie 
lubią. Na razie zatem  nowym nasadze-
niom mówimy nie.

Dziękuję Panu bardzo za rozmowę i ży-
czę powodzenia w realizacji marzeń. 
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 Paulina Banaszak

Witamy W Domu Kultury 

Od lipca 2023 roku Gminny Ośro-
dek Kultury w Radwanicach zmienił 
swoją nazwę na Dom Kultury, prze-
nosząc swoją siedzibę do nowocze-
snego budynku, który wyposażony 
jest  w pracownie twórcze, salę mu-
zyczną do indywidualnej nauki gry 
na instrumentach oraz wokalu, salę 
konferencyjno - bankietową, prze-
strzenną bibliotekę i kameralne Kino 
„Kujawiak”, wyposażone w najnowo-
cześniejsze, wysokiej jakości techno-
logie i 170 foteli. 

Dodatkowym atutem sali konferen-
cyjno – bankietowej na 150 osób, jest 
możliwość utworzenia z niej dwóch 
niezależnych sal podzielonych skła-
daną, dźwiękoszczelną ścianą, co daje 
możliwość prowadzenia np., dwóch 
szkoleń, konferencji, małych eventów 
rodzinnych równolegle, w poczuciu 
komfortu wzajemnego nie przeszkadza-
nia sobie. Charakterystycznym dla sali 
jest jej design, łączący w sobie ciepło 
naturalnego drewna, z nowoczesnym 
oświetleniem, klasycznym wystrojem  
i dużą ilością naturalnego światła dzien-
nego, które oddają duże okna. Sala wy-
posażona jest również w nagłośnienie 
zarówno mobilne jak i sufitowe, wbu-
dowany projektor z ekranem ściennym. 
Integralną częścią Sali Konferencyjno
-Bankietowej jest kuchnia wyposażona 

w wysokiej jakości urządzenia gastrono-
miczne. Przemyślana koncepcja komu-
nikacyjna budynku ułatwia poruszanie 
się po nim również osobom z niepeł-
nosprawnościami, ponieważ znajduje 
się również winda, która ułatwia prze-
mieszczanie między piętrami. 

Sercem Domu Kultury w Radwanicach 
jest wspomniane już Kino „Kujawiak”, 
pachnące naturalnym drewnem. Piękna 
sali kinowej dodaje, gwiezdne ledowe 
niebo. Miejsce to pełni również funkcję 
Sali  Widowiskowej. Na scenie odbywać 

będą się koncerty, spektakle, występy 
artystyczne lokalnych talentów. Wyjąt-
kowości Sali dodaje jej profesjonalne 
wyposażenie w dźwięk i światło. Nasza 
sala widowiskowo kinowa znajduje się 
w czołówce najlepiej wyposażonych kin 
kameralnych w Polsce.

Dopełnieniem widowiskowo kinowej 
części budynku, są garderoby, które cze-
kają na artystów występujących na de-
skach radwanickiej sceny. 

od lewej Karolina Landa, Joanna Dawiec - Tychańska, Damian Walczak, Sylwia Stachowicz, 
Emilia Kantek, Katarzyna Burzyńska, Wioletta Biesiadecka 

 Paulina Banaszak
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Dom Kultury to nie tylko sam budynek, 
tworzą go bowiem  ludzie z pasją, którzy 
z pełnym zaangażowaniem budują wy-
jątkowy zespół. Na pokładzie, na czele  
z Panią Dyrektor Sylwią Stachowicz 
mamy Panie: Katarzynę Burzyńską, 
Emilię Kantek, Karolinę Landę, Wiolettę 
Biesiadecką, Joannę Dawiec- Tychańską 
i Pana Damiana Walczaka. Każda z tych 
osób jest inna, ma inne zainteresowania, 
co sprawia, że ich pomysły na działal-
ność tego miejsca są coraz bardziej kre-
atywne i zaskakujące. 
Pan Damian zajmuje się wszystkimi 
sprawami technicznymi, czuwając nad 
przebiegiem  wydarzeń w naszej gmi-
nie. W Domu Kultury opiekuje się rów-
nież salą kinową. Pani Katarzyna od 
wielu lat jest Kierownikiem Biblioteki, 
wiecznie uśmiechnięta służy pomo-
cą w wyborze najodpowiedniejszej 
pozycji do czytania. Pani Emilia przy-

wita nas uśmiechem w sekretariacie  
i w Bibliotece, zawsze służąc dobrą radą 
i pomocą.  W Domu Kultury prowadzi 
również warsztaty dla najmłodszej gru-
py odbiorców. Pani Wioletta to praw-
dziwa dusza artysty, która swoją opieką 
otacza Seniorów oraz wiele projektów. 
Pani Karolina, można stwierdzić pasjo-
natka estetka. Swoim okiem czuwa nad 
estetyką w Domu Kultury, pod opieką 
ma również salę Konferencyjno- Bankie-
tową. Pani Joanna pod swoimi skrzydła-
mi ma wszystkie działania związane ze 
sportem w gminie. Pod jej skrzydłami 
jest Gminna Akademia Piłkarska. Na cze-
le naszej kulturalnej ekipy stoi nieustra-
szona Pani Dyrektor - Sylwia. Człowiek 
Orkiestra, która czuwa nad przebiegiem 
realizacji każdego zadania w domu Kul-
tury. 
Wszystkich łączy jedno- zamiłowanie 
do działań kulturalnych. Razem bowiem 

uczestniczą w współtworzeniu oferty 
Domu Kultury. Oferta Kulturalna jaką 
mamy dostępną jest bardzo różnorod-
na skierowana do każdej grupy odbior-
ców. Proponowane zajęcia i warsztaty 
zadowolą przedszkolaka, młodzież ich 
rodziców i seniorów. Od kilku dni mo-
żemy również spędzić popołudnie oglą-
dając seanse filmowe. W Domu Kultury 
zawsze panuje przyjazna atmosfera,  
w końcu to nasz „Wspólny  Dom”. 

„Aktualnie skupiamy się na badaniu ryn-
ku. Chcemy zobaczyć, co jest teraz no-
woczesne i topowe odpowiadając tym 
samym na standardy ogólnokrajowe. 
Chcielibyśmy, aby Dom Kultury był sce-
ną otwartą nie tylko dla lokalnych arty-
stów, ale również dla gości z całej Polski 
a nawet z zagranicy. Zależy nam bardzo 
na promowaniu dziedzictwa kulturalne-
go. Mieszkańcy z całej gminy są dla nas 
bardzo ważni, dlatego oferta przez nas 
realizowana będzie również na świetli-
cach wiejskich. Skupiać będziemy się na 
tym aby były to propozycje o charakte-
rze rodzinnym. Jesteśmy otwarci na po-
mysły mieszkańców. Zbudujmy wspól-
nie ofertę naszego Domu”. 
Mówi Dyrektor Sylwia Stachowicz. 

Przed nami na pewno jeszcze dużo 
nowych działań. Obserwujmy za-
tem bacznie media społecznościowe 
Domu Kultury oraz stronę interneto-
wą: http://www.dk.radwanice.pl/

wizyta studyjna przedstawicieli 
z zaprzyjaŹnionycH Gmin
 Paulina Banaszak

Przy okazji Dolnośląskiego Festiwalu 
Nordic Walking odwiedzili nas przedsta-
wiciele z zaprzyjaźnionych gmin: Malczyc 
i Wądroża Wielkiego. Delegacja mogła 
zobaczyć nasze zakończone inwestycje 
i te, które są w trakcie realizacji.  Nasi 
goście odwiedzili również strategiczne 
miejsca takie jak Dom Kultury czy Park  
w Radwanicach. Nie mogło się odbyć bez 
wizyty u naszych słoni : Buczynki, Jakubka 
 i Radwanka.  To było bardzo sympatyczne 
spotkanie. Bardzo dziękujemy za odwie-
dziny i ciepłe słowa. 
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konkursy w Gminie radwanice 
  Paulina Banaszak 

Gmina Radwanice nie zatrzymuje się 
i organizuje co raz więcej konkursów 
skierowanych do mieszkańców gmi-
ny. Do wygrania zawsze są atrakcyjne 
nagrody, które spotykają się z zado-
woleniem nowym właścicieli. Od po-
czątku roku nagrodziliśmy już ponad 
80 mieszkańców, a to nie koniec, bo 
przed nami jeszcze mnóstwo eventów, 
z którymi wiążą się kolejne konkursy.

W ostatnim czasie skupiliśmy się na kon-
kursach dożynkowych. Były to: „Konkurs 
na najsmaczniejszą nalewkę dożynko-
wą”, „Konkurs na najsmaczniejsze ciasto 
dożynkowe”, oraz „Konkurs pokaż, jak 
się bawisz na dożynkach”. Nie zabrakło 
naszego stałego konkursu dla zameldo-
wanych w gminie Radwanice, w którym 
główną nagrodą był Telewizor 55 cali! 
Dla sołectw już tradycyjnie podczas do-
żynek odbyły się dwa konkursy: „Na naj-
piękniejszy wieniec dożynkowy” oraz 
na „Najpiękniejsze stoisko dożynkowe”. 
Przed nami Rajd Rowerowy Szlakiem 
Dookoła Radwanic, podczas którego do 
wygrania są dwa rowery MTB i dużo 
atrakcyjnych gadżetów rowerowych. 
Zapraszamy do czynnego obserwowa-
nia naszych mediów społecznościowych  
i strony internetowej www.radwanice.
pl, ponieważ właśnie tam informujemy  
o nowych propozycjach konkursowych. 

Poniżej wyniki konkursowe:
Konkurs na Najsmaczniejsze ciasto do-
żynkowe:
I MIEJSCE - Joanna Czarnecka
II MIEJSCE - Agnieszka Kostecka
III MIEJSCE - Ewa Grabowska 

Konkurs na Najsmaczniejszą nalewkę 
dożynkową:
I MIEJSCE - Radosław Skałecki
II MIEJSCE- Aldona Cyran Katulska
III MIEJSCE - Angelika Gania 

Konkurs Pokaż jak się bawisz na Dożyn-
kach najwyższą ilością głosów wygrała 
Pani Elżbieta Pachała .

Konkurs na Najpiękniejszy Wieniec Do-
żynkowy:
I MIEJSCE Sołectwo Przesieczna
II MIEJSCE Sołectwo Radwanice
III MIEJSCE Sołectwo Nowy Dwór

Konkurs na Najpiękniejsze Stoisko Do-
żynkowe:
I MIEJSCE Sołectwo Przesieczna
II MIEJSCE Sołectwo Kłębanowice
III MIEJSCE Sołectwo Buczyna 

Konkurs dla Zamelowanych miesz-
kańców w gminie Radwanice wygrała 
Pani Marzena Wyrwa. 

Wszystkim zwycięzcom 
GRATULUJEMY!

od lewej Wójt gminy Radwanice Paweł Piwko, 
Pani Marzena Wyrwa, Przewodnicząca Rady Gmi-
ny Pani Ewa Flak 

od lewej Pani Angelika Gania, Przewodnicząca 
Rady Gminy Pani Ewa Flak, Pani Aldona Cyran 
- Katulska, Pan Radosław Skałecki, Wójt Gminy 
Radwanice Paweł Piwko 

  Paulina Banaszak

KonKurs Dla zamelDoWanych 
nagroDa głóWna: teleWizor!!

Pani Elżbieta Pachała 
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  Paulina Banaszak

KonKurs Dla zamelDoWanych 
nagroDa głóWna: teleWizor!!

Pani Elżbieta Pachała 

oDbiór społeczny Domu Kultury

Nadszedł ten czas, kiedy po ponad 
dwóch latach budowy i ciężkiej pracy 
możemy cieszyć oko naszym pięknym  
i jedynym w swoim rodzaju Domem 
Kultury. W słoneczny lipcowy weekend,  
a dokładnie 15-16 lipca mieszkańcy gmi-
ny Radwanice ( i nie tylko) mogli pierw-
szy raz wkroczyć w progi tego niezwy-
kłego miejsca. Na czele z Wójtem Gminy 

oraz dyrektorem Domu Kultury mogli-
śmy poznać wszystkie zakątki budynku  
i zobaczyć jaki  potencjał się w nim kryje. 
Odwiedzający mieli także możliwość po-
słuchania dźwięków w sali kinowej, po-
nieważ organizatorzy spotkania zadbali 
o te efekty. Przez dwa dni Dom Kultu-
ry przywitał ponad 600 gości, którzy 
byli zachwyceni nowym miejscem na 

mapie gminy Radwanice.  Każda osoba 
mogła napić się pysznej kawy, poczęsto-
wać się pysznym ciastem i wpisać się do 
pamiątkowej księgi oraz wziąć udział  
w warsztatach tematycznych.
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czyn spoŁeczny w domu kultury
  Paulina Banaszak

Kto powiedział, że czyn społeczny to tyl-
ko w czasie PRLu? Nic bardziej mylnego! 
Mieszkańcy gminy Radwanice po raz 
kolejny udowodnili, że losy naszej ma-
łej ojczyzny nie są im obojętne. Dnia 01 

września 2023 roku odbył się czyn spo-
łeczny przed Domem Kultury w Radwa-
nicach. Kilka godzin, dużo rąk do pracy  
i  pełnego zaangażowania dało niezwy-
kłe efekty! Teren przed budynkiem na-

brał nowy wygląd. Przestrzeń została 
zagospodarowana poprzez nowe nasa-
dzenia i wyłożenie kamyczków. Teraz 
możemy cieszyć się pięknym otocze-
niem naszego Domu. 

  DK
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wakacje z domem kultury 
  DK

Wakacje, wakacje … i po wakacjach. 
Wraz z odejściem letnich miesię-
cy przyszedł czas podsumowań,  
a w Domu Kultury w Radwanicach 
działo się naprawdę dużo. Dla na-
szych odbiorców przygotowaliśmy 
różnorodną ofertę wakacyjną, którą 
mogliśmy zrealizować dzięki mini-
sterialnym środkom pozyskanym na 
rzecz projektu „Rozwój oferty kultu-
ralno – edukacyjnej na terenie Gminy 
Radwanice i Zagłębia Miedziowego 
poprzez utworzenie nowoczesnego 
Domu Kultury w Radwanicach”.
Dzieci i młodzież od 3 do 21 lipca brały 
udział w warsztatach pn. „Uniwersytet 
artystyczny sztuk przepięknych”. Pod-
czas cyklu spotkań nasi instruktorzy 
przeprowadzili zajęcia o tematyce: „Siła 
papieru” oraz „Wydrukujemy to..”. Dzięki 
zaangażowaniu, kreatywności i nieogra-
niczonej wyobraźni dzieci, powstały 
przepiękne prace z grafiki i papieropla-
styki.
Z rozpędem roller coastera wskoczyli-
śmy w kolejny blok zajęć tematycznych. 
Na przełomie lipca i sierpnia ruszyły 
spotkania pod hasłem „Młodość musi 
się wyszaleć, czyli Akademia młodego 
artysty”. Tym razem uczestnicy wzięli 
udział w nietuzinkowych warsztatach, 
które zostały przeprowadzone pod czuj-
nym i fachowym okiem instruktorów 
zaproszonych do współpracy przez Dom 
Kultury w Radwanicach. Ci którzy nas 
odwiedzili poznali m. in. technikę bet-
boboxingu podczas warsztatu „Instru-
menty w gardle” oraz tworzenia anima-
cji poklatkowej podczas dwóch spotkań 
„Niech zasłynie gmina z kina”. Warsztaty 
grafitii, bodypaitingu („Niech żyje ob-
raz”) czy kuglarskie („Cyrk to sztuka”) 
zapewniły moc atrakcji, niezapomniane 
lekcje zabawy i nauki.
Dom Kultury w Radwanicach otwiera się 
na całą społeczność lokalną, dlatego też 
nie zabrakło wydarzeń kierowanych do 
osób dorosłych. Podczas „Trzech odsłon 
kobiecych kreacji”, panie które nas od-
wiedziły brały udział w warsztacie cera-
micznym („Twoje dłonie, Twój kształt”), 
na którym powstały oryginalne gliniane 
naczynia. Prace zostały wykorzystane 
podczas dwóch kolejnych zajęć: kulinar-
nych („Nadajemy kształtowi smak”) oraz 
fotograficznych („Smaki w kadrze”). 
Było smacznie, wesoło i pięknie... jak to 
bywa w towarzystwie pań.

Spotkania z cyklu „Etnografia – internet 
może się wiele od niej nauczyć” rozpo-
czął rodzinny koncert muzyki tradycyj-
nej ze zbiorów Oskara Kolberga w wy-
konaniu Witolda Roya Zalewskiego. To 
była kolejna trafiona międzypokolenio-
wa  propozycja, której celem była pro-
mocja dziedzictwa narodowego.
Wzrost zainteresowania kultywowa-
niem tradycji ludowych uzyskaliśmy 
dzięki spotkaniom w ramach „Letniej 
Akademii Kultury Łemkowskiej”. Prelek-
cja („Łemkowie są wśród nas”), warszta-
ty kulinarne, artystyczne, integracyjne 
ognisko z tańcami i muzyką łemkowską 
oraz koncert Zespołu Pieśni i Tańca Ła-
stiwoczka” pokazały nam, jak wygląda 
życie codzienne tej mniejszości narodo-
wo - etnicznej”.
Równolegle, w ramach statutowej dzia-
łalności naszej instytucji, prowadziliśmy 
działania artystyczne dla dzieci w świe-

tlicach wiejskich pod hasłem „Wakacje 
na piątkę”.
Ponadto nadal realizujemy zajęcia z tań-
ca nowoczesnego „Zatańcz to jeszcze 
raz”, na które serdecznie zapraszamy.
Nowy sezon artystyczny również zaczy-
namy z przytupem. Zachęcamy do udzia-
łu w zajęciach nauki tańca towarzyskie-
go i latino. Właśnie ruszyły zapisy na 
warsztaty z cyklu „Bo do tanga trzeba 
dwojga”. Już niebawem zaciekawimy 
Was działaniami realizowanymi w ra-
mach „Festiwalu tradycji dożynkowych”.

Podczas wakacji odwiedziło nas łącz-
nie ponad 500 osób!

Dziękujemy, za tak liczne odwiedziny. 
Zachęcamy do dalszego kontaktu z Do-
mem Kultury w Radwanicach – miejscu 
inspiracji, wielu ciekawych działań i kre-
atywnych ludzi.
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wakacje z Gminną akademią piŁkarską radwanice
  DK

W dniach 14-18 sierpnia, Dom Kul-
tury w Radwanicach, po raz pierw-
szy zorganizował sportowe waka-
cje z Gminną Akademią Piłkarską 
RADWANCE. W zajęciach mogły 
uczestniczyć zarówno dziewczynki jak 
i  chłopcy z  terenu Gminy Radwanice.  

Każdego ranka , zajęcia rozpoczynały się 
zbiórką w Domu Kultury i przejściem 
na boiska „Orlik” przy  Zespole Szkolno
-Przedszkolnym w Radwanicach, gdzie 
pod czujnym okiem trenera Patryka Ma-
tusiaka, dzieci trenowały umiejętności, 
taktykę i grę w piłkę nożną. Po ciężkim 
treningu, należały się przyjemności,  
w postaci wyjazdowych atrakcji. By-
liśmy  ,,wyskakać się” w Jump Planet, 
gdzie po sportowych zmaganiach, nie 
było to łatwe . W kinie oglądaliśmy  film 
pt. ,,Nawiedzony Dwór” , który okazał 
się bardzo zabawny a nie straszny. Swoją 
celność  mogliśmy sprawdzić na kręgiel-
ni, a po upalnym tygodniu, ochłodziliśmy 
się w basenie, co okazało się bardzo po-
trzebne i przyjemne. To był pełen wra-

żeń przy pięknej aurze, tydzień z Gmin-
ną Akademią Piłkarską RADWANICE. 
Za rok spotykamy się ponownie . Tym-
czasem zapraszamy was do nabywania 
i ćwiczenia umiejętności piłkarskich w 
GAP Radwanice, przy profesjonalnym 
instruktarzu trenerów. 

Szczegółów dotyczących udziału  
w zajęciach możecie uzyskać odwie-
dzając nas w siedzibie Domu Kultury 
przy ul. Szkolnej 5a u Pani Joanny Da-
wiec – Tychańskiej lub telefonicznie 
76/836873.

W Akademii Piłkarskiej Radwanice 
każde dziecko ma szansę, by osiągnąć 
sukces. Wychowując i ucząc młodych 
zawodników gry w piłkę nożną, buduje-
my w nich wytrwałość i poczucie odpo-
wiedzialności.

Zapisując swoje dziecko na zajęcia pił-
karskie w Akademii, masz pewność, iż 
będzie ono uczestniczyć w treningach 
piłki nożnej dla dzieci na najwyższym 
poziomie.

Doskonały kontakt trenerów z rodzi-
cami umożliwia dostęp do informacji 
o postępach Twoich pociech w nauce  
i możliwościach rozwoju na poszczegól-
nych polach.

Treningi piłkarskie w Akademii to 
świetna okazja, aby Młodzi zawod-
nicy poznali w praktyce techniki 

piłkarskie oraz jak wygląda praca  
w grupie, która jest tak ważna na bo-
isku. 
Zachęcamy do zapisów, gdyż dzięki za-
jęciom w Akademii Piłkarskiej pobu-
dzamy, kreatywność oraz zaszczepiamy 
chęć do uprawiania sportu. Zapisów 
dokonywać można przez cały sezon 
piłkarski. Zgłoszenia przyjmowane są 
w siedzibie Domu Kultury w Radwani-
cach przy ul. Szkolnej 5a, bądź mailowo 
: akademia@dk.radwanice.pl. 

Dokumenty do pobrania dostępne 
są na stronie: www.dk.radwanice.pl.  
W rekrutacji mogą wziąć udział dzie-
ci urodzone w latach 2011-2018. 

zapisy do Gminnej akademii piŁkarskiej 
  Marika Bilska

  Paulina Banaszak

  Paulina Banaszak
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reaktywacja kina kujawiak
  Paulina Banaszak

narodowe czytanie - 12 edycja
  Paulina Banaszak

Akcja Narodowego Czytania orga-
nizowana jest przez Prezydenta RP 
od 2012 roku i została zainicjowana  
w 2012 roku wspólną lekturą Pana 
Tadeusza Adama Mickiewicza.  
W 2013 roku w całej Polsce odbyło 
się czytanie dzieł Aleksandra Fredry, 
a  rok później przeczytano Trylogię 
Henryka Sienkiewicza. 
Gmina Radwanice również chętnie 
przyłączyła się do tego wydarzenia. 
09 września w Domu Kultury wspólnie 
czytaliśmy książkę Nad Niemnem Elizy 
Orzeszkowej, która była lekturą tego-
rocznej 12 odsłony Narodowego Czyta-
nia. Nad Niemnem to najbardziej znana 
powieść Elizy Orzeszkowej. Powstawała 
w latach 1886–1887, a w formie książka 
ukazała się w 1888 roku. Ze względu na 
barwne opisy, wyrazistych bohaterów 
i odwołania historyczne dzieło porów-
nywano do Mickiewiczowskiego Pana 
Tadeusza. Żadna inna książka pisarki 
nie została tak entuzjastycznie przyjęta 
przez recenzentów.

Pierwsze seanse w  Kinie Kujawiak od-
były się 9 września. Na ekranie mo-
gliśmy zobaczyć przygody Asteriksa  
i Obeliksa,:”Moją Zbrodnię”, „Indianę 

Jonsa” oraz dla najmłodszych Kicię Kocię.  
Kino w Radwanicach daje nam ogrom-
ne możliwości na spędzenie mile czasu  
w gronie rodziny oraz znajomych.  

Przypominamy również o możliwo-
ści zakupu biletów online na dedy-
kowanej stronie kina http://www.
dk.radwanice.pl/index.php/kino.



BIULETYN INFORMACYJNY 
URZĘDU GMINY RADWANICE

50  

niezwykŁy czas w niezwykŁym miejscu 
wspomnienie laury z wyjazdu na litwĘ

Szczerze... Nie wiem, od czego zacząć, 
więc może zacznę od samego początku. 
Zostałam laureatką dolnośląskiego kon-
kursu „W podziękowaniu za dar życia 
bł. ks. Jerzego Popiełuszki”. 
Mój wiersz pt. „Ostatnia noc” został do-
strzeżony przez jury wśród wielu innych 
wspaniałych prac. 
W tworzeniu go bardzo wspierała mnie 
moja polonistka Pani Renata Kałużka, 
której jestem bardzo wdzięczna za po-
moc i wsparcie. 
Wyjazd na Litwę był główną nagrodą 
tego konkursu - 
zaskakującą i wspaniałą zarówno dla 
mnie, jak i mojego opiekuna. 
To dzięki Stowarzyszeniu Odra - Nie-
men z Wrocławia, które było fundato-
rem tego wyjazdu 
edukacyjnego, mogłam przeżyć tę fanta-
styczną przygodę. 
 Nadszedł długo wyczekiwany 
przeze mnie 3 lipca, kiedy to wyruszyli-
śmy w drogę. 
Podróż była długa i wszyscy z niecierpli-
wością czekali, kiedy w końcu 
na granicy zobaczą napis Lithuania - Li-
twa. 
Gdy już dotarliśmy na miejsce, ujrzeliśmy 
piękny dworek 
w miejscowości Wilkiszki w obwodzie 
solecznikowskim. 

Tam zostaliśmy ciepło powitani przez 
Pana Eugeniusza Gosiewskiegio-
Prezesa Stowarzyszenia Odra -Niemen, 
który był kierownikiem wyprawy. 
Przez kolejne dni jeździliśmy po cmenta-
rzach i sprzątaliśmy groby żołnierzy 
poległych  w walkach za naszą Ojczy-
znę. Oddawaliśmy im hołd 
i poznawaliśmy historie życia, które dla 
nas 
- współczesnych Polaków - były jak opo-
wieści z książek lub filmów grozy. 
Ale tak właśnie wyglądało życie tych lu-
dzi w czasie wojny, 
licznych powstań oraz prześladowań. 
Tym bardziej jestem dumna z tego, 
że jestem Polką i że nasz kraj ma tak 
wspaniałą i chlubną historię oraz jej bo-
haterów. 
Podczas wyjazdu był też czas na wspól-
ne spędzanie czasu
 i integrację z naszymi rodakami z Litwy 
oraz grupą wolontariuszy z Poznania. 
Zdecydowanie moim ulubionym zajęciem 
były wieczory przy ognisku, 
śpiewanie piosenek, granie na gitarze  
i oczywiście jedzenie kiełbasek. 
 W końcu nadszedł dzień, na 
który wszyscy czekali… Było to zwie-
dzanie Wilna. 
Po drodze wstąpiliśmy do pierwszego na 
Litwie Hospicjum 

założonego przez siostrę Michaelę, gdzie 
zostawiliśmy prezenty 
dla pacjentów, a w podziękowaniu po-
częstowano nas pyszną lemoniadą i sło-
dyczami. 
Byliśmy również na uroczystości 79. 
rocznicy operacji „Ostra Brama”. 
Tam poznaliśmy najstarszego żyjącego 
powstańca, który brał udział w tej akcji. 
Wilno oczarowałoby chyba każdego, kto 
by je zobaczył. 
Wąskie klimatyczne alejki, wysokie ka-
mienice i jedyna w swoim rodzaju Ostra 
Brama, 
która swoim wyglądem zachwyca 
wszystkich. 
Podążaliśmy również szlakiem naszego 
wieszcza narodowego Adama Mickiewi-
cza, 
zwiedziliśmy Sejm, Kościół św. Piotra  
i Pawła, pałac w Jaszunach 
oraz Puszczę Rudnicką, a pani Maria, 
która nas po niej oprowadzała, 
zna chyba wszystkie jej tajemnice. 
Wszystko to razem zrobiło na mnie 
ogromne wrażenie 
i sprawiło, że na pewno jeszcze kiedyś 
tam wrócę, żeby poznać kolejne ciekawe 
zakątki Litwy oraz jej historię. 

                                  Laura Tarkowska 

  Paulina Banaszak
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witaj szkoŁo!
  Paulina Banaszak

Wraz z nadejściem września dla 
uczniów z całej Polski skończył się 
czas wypoczynku. Uczniowie z gminy 
Radwanice rozpoczęli Nowy Rok Szkol-
ny 2023/2024 uroczystym apelem  
4 września, który odbył się w Zespo-
le Szkolno Przedszkolnym w Radwa-
nicach oraz w Szkole Podstawowej 
im. Marii Konopnickiej w Buczynie.  

W Radwanicach podczas uroczystości 
miało miejsce bardzo ważne wydarzenie, 
mogliśmy bowiem wspólnie podziękować 
dyr. Bogusławie Niemasz za 20 pięknych 
lat na stanowisku Dyrektora Zespołu 
Szkolno Przedszkolnego, a 36 lat pracy 
jako nauczyciel. Dzieci i młodzież przed-
stawiły, krótkie występy artystyczne. Do 
podziękowań włączyli się również Wójt 
Gminy Radwanice, Kierownicy, Dyrekto-
rzy i Pracownicy Jednostek Gminnych, 
Radni Sołtysi oraz mieszkańcy Gminy 
Radwanice. Powitaliśmy również nowego 
Dyrektora placówki- Panią Izabelę Jokiel, 
której życzymy dużo sukcesów i wytrwa-
łości podczas pełnienia misji Dyrektora 
Zespołu Szkolno Przedszkolnego.

Szkoła Podstawowa w Buczynie

uwaGa! zmiana cen i stawek 
opŁat za wodĘ i ścieki
Gminna Spółka Komunalna Radwa-
nice Sp z o o w Kłębanowicach in-
formuje, że zgodnie z decyzją nr 
WR.RZT.70.282.2021 z dnia 20 lipca 
2021 r. Dyrektora RZGW Państwo-
wego Gospodarstwa Wodnego Wody 
Polskie we Wrocławiu zmianie ulega-
ją ceny i stawki opłat dotyczące zbio-
rowego zaopatrzenia w wodę oraz 
odprowadzenia ścieków.

Od dnia 01 sierpnia 2023r. do 31 lipca 
2024 r. obowiązują  następujące ceny:

- opłata za pobraną wodę - 4,46 zł/m3 
netto,
- opłata za odprowadzone ścieki - 8,00 
zł/m3 netto,
- opłata abonamentowa za wodę - 4,60 
zł/m-c netto,
- opłata abonamentowa za ścieki - 4,60 
zł/m-c netto.
Do w/w cen dolicza się stawkę podatku 
VAT w wysokości 8% (stawka obowią-
zująca na dzień wydania decyzji).

ZSP w Radwanicach
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autobusem do szkoŁy
Zgodnie z art.39 Ustawy z dnia 14 
grudnia 2016 r. Prawo oświatowe 
(Dz.U. 2023 poz. 900 tj.) gmina ma 
obowiązek ustalenia sieci publicznych 
szkół podstawowych w taki sposób, 
aby umożliwić wszystkim dzieciom 
wypełnianie obowiązku szkolnego, 
pod warunkiem ,że droga dziecka  
z domu do szkoły nie może przekra-
czać  3 km – w przypadku uczniów 
klas I–IV szkół podstawowych oraz 
4 km – w przypadku uczniów klas  
V -VIII szkół podstawowych.    
Ponadto jeżeli droga dziecka z domu 
do szkoły, w której obwodzie dziecko 
mieszkaprzekracza w/w wymienione 
odległości , gmina ma obowiązek zapew-
nienia bezpłatnego transportu i opieki 
w czasie przewozu dziecka albo zwrot 
kosztów przejazdu dziecka środkami 

komunikacji publicznej jeżeli dowoże-
nie zapewniają rodzice, a do ukończenia 
przez dziecko 7 lat - także zwrot kosz-
tów przejazdu opiekuna dziecka środka-
mi komunikacji publicznej. Opiekę nad 
dziećmi dowożonymi do szkół z terenu 
gminy sprawują pracownicy Centrum 
Usług Wspólnych Radwanice.
Ponadto zgodnie z przepisami do zapew-
nienia opieki i bezpieczeństwa dzieciom 
dojeżdżającym do szkoły autobusem 
zobowiązani są również rodzice oraz dy-
rektor szkoły,  z tym, że:
1) za bezpieczeństwo dzieci dochodzą-
cych na przystanek autobusowy oraz po-
wracających do domu po przyjeździe do 
swojej miejscowości odpowiedzialność 
ponoszą rodzice,
2) za zapewnienie bezpieczeństwa 
uczniom w czasie zajęć organizowanych 

przez szkołę odpowiedzialny jest dyrek-
tor szkoły,
3) za bezpieczeństwo uczniów w czasie 
przewozu odpowiada opiekun w auto-
busie szkolnym.
Opiekunki dzieci dowożonych dokładają 
wszelkich starań aby podczas  wsiadania                
i wysiadania z  autobusu szkolnego za-
chowane były wszystkie środki bezpie-
czeństwa.

Wszystkim uczniom korzystającym 
z dowożenia życzymy bezpiecznej  
i szczęśliwej jazdy

  CUW

Osoby zainteresowane prosimy 
o kontakt osobisty lub telefoniczny 76 759 20 29
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Gminny Ośrodek Pomocy Społecz-
nej w Radwanicach informuje, że od  
1 sierpnia br. rozpoczniemy wyda-
wanie i przyjmowanie wniosków 
o ustalenie prawa do świadczeń  
z funduszu alimentacyjnego na okres 
2023/2024. 

Przypominamy, że rokiem bazowym do 
weryfikacji dochodu jest rok 2022. Jed-
nocześnie informujemy, że w okresie 
świadczeniowym 2023/2024  kryte-
rium dochodowe uprawniające do uży-
skania świadczeń z funduszu alimen-

tacyjnego wynosi  1209,00 zł na osobę 
w rodzinie. Przy ustalaniu prawa do 
świadczeń z funduszu alimentacyjnego 
obowiązuje tzw. mechanizm "złotówka 
za złotówkę" . Mechanizm ten zakłada, 
że przekroczenie przez osobę upraw-
nioną progu dochodowego uprawnia-
jącego do świadczeń z funduszu ali-
mentacyjnego, nie będzie skutkować 
automatycznie utratą prawa do tych 
świadczeń, ale osoba taka co do zasady 
będzie mogła otrzymać świadczenie, 
pomniejszone o kwotę przekroczenia 
kryterium dochodowego .W przypadku 

gdy wysokość świadczenia z funduszu 
alimentacyjnego przysługującego danej 
osobie uprawnionej będzie niższa niż 
100 zł, świadczenie to nie przysługuje.

Prawo do świadczeń z funduszu ali-
mentacyjnego ustala się na okres 
świadczeniowy począwszy od mie-
siąca, w którym wpłynął wniosek, 
nie wcześniej niż od początku okre-
su świadczeniowego do końca tego 
okresu.

Gminny Ośrodek Pomocy Społecz-
nej w Radwanicach informuje, że od 
sierpnia 2023 trwa okres, w którym 
przyjmowane są wnioski o ustalenie 
prawa do świadczeń rodzinnych na 
okres zasiłkowy 2023/2024 tj. od li-
stopada 2023 r. 

Rokiem bazowym do weryfikacji kry-
terium dochodowego jest rok 2022  
z uwzględnieniem aktualnej sytuacji za-
trudnienia w rodzinie (zmiany w zatrud-
nieniu - utrata lub uzysk dochodu). Jed-
nocześnie informujemy, że nie zmieniło 

się kryterium dochodowe uprawniające 
do uzyskania zasiłków rodzinnych wraz 
z dodatkami. Tak jak w poprzednim 
roku wynosi ono 674,00 zł na osobę  
w rodzinie, a w przypadku gdy człon-
kiem rodziny jest dziecko niepełno-
sprawne, dochód uprawniający daną ro-
dzinę do świadczeń rodzinnych wynosi 
764,00 zł na osobę w rodzinie.

W przypadku gdy osoba ubiegająca się 
o świadczenia rodzinne na nowy okres 
zasiłkowy złoży wniosek wraz z wyma-
ganymi dokumentami:

- do dnia 31 sierpnia, ustalenie prawa 
do świadczeń rodzinnych oraz wypłata 
przysługujących świadczeń następuje 
do dnia 30 listopada.
- od dnia 1 września do dnia 31 paździer-
nika, ustalenie prawa do świadczeń ro-
dzinnych oraz wypłata przysługujących 
świadczeń następuje do dnia 31grudnia.
- od dnia 1 listopada do dnia 31 grudnia 
danego roku, ustalenie prawa do świad-
czeń rodzinnych oraz wypłata przysłu-
gujących świadczeń następuje do ostat-
niego dnia lutego następnego roku.
 

inFormacje dotyczące Funduszu alimentacyjneGo 

inFormacje dotyczące świadczeń rodzinnycH
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sport w Gminie

Gmina Radwanice niewątpliwie jest 
gminą, która promuje zdrowy i ak-
tywny tryb życia oraz zachęca do 
uprawiania różnorodnych dyscyplin 
np. poprzez wspieranie i organizację 
wydarzeń sportowych. W ostatnich 
latach na terenie Gminy Radwani-
ce odbywały się m.in. rodzinne raj-
dy rowerowe, szkolenia i festiwale  
w dyscyplinie Nordic Walking, tur-
nieje piłki nożnej i siatkowej, zajęcia 
szkoleniowe na skateparku, a także 
Duathlon, gdzie można było spraw-
dzić się w biegu oraz kolarstwie na 
różnych dystansach. Gmina stara się 
zapewniać mieszkańcom dobre wa-
runki do uprawiania sportu. 

Na terenie gminy znajduje się wiele 
obiektów sportowych, dzięki którym 
mieszkańcy mają możliwość uprawia-
nia wielu dyscyplin sportowych:

• kompleks boisk sportowych ,,Orlik’’  
w Radwanicach – oświetlone i ogrodzo-
ne boiska służące do gry w piłkę nożną, 
siatkową, koszykówkę i tenis ziemny,
• boisko wielofunkcyjne w Buczynie – 
oświetlone i ogrodzone boisko służące 
do gry w piłkę ręczną i koszykówkę, bo-
isko do gry w piłkę siatkową i tenis ziem-
ny oraz bieżnia połączona ze skocznią,
• boiska sportowe wielowymiarowe  
w Radwanicach, Buczynie, Sieroszowi-
cach, Drożynie, Kłębanowicach oraz nie-

pełno

wymiarowe w Przesiecznej, Łagoszowie 
Wielkim, Sieroszowicach, Lipinie, Stro-
goborzycach, Nowej Kuźni i Ułanowie,
• boisko do gier małych (piłki siatkowej) 
w Jakubowie i Nowej Kuźni,
• sala gimnastyczna w Buczynie i Radwa-
nicach,
• kompleks sportowo-rekreacyjny w Ja-
kubowie, gdzie uprawiana jest głównie 
turystyka konna, funkcjonują tam dwie 
stajnie, gdzie odbywają się zajęcia z na-
uki jazdy konnej,

• kompleks sportowo-rekreacyjny  

w Li

w Lipinie – wielofunkcyjne boisko spor-
towe, siłownia plenerowa, skatepark, 
plac zabaw,
• nowoczesne rekreacyjno-sportowe 
place zabaw w Radwanicach, Sieroszo-
wicach, Kłębanowicach, Lipinie, Łago-
szowie Wielkim i Jakubowie,
• siłownia plenerowa w parku w Radwa-
nicach,
• szlaki rowerowe, konne i piesze.

  Marika Bilska

Zajęcia na Skate Parku

Rodzinny Rajd Rowerowy

  Marika Bilska
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Zajęcia na Skate Parku

Rodzinny Rajd Rowerowy

W niedzielę 10 września w Nowej Kuźni 
odbył się Rodzinny Piknik Sportowy. Wy-
darzenie rozpoczęło się od Powiatowe-
go Rajdu Strażackiego upamiętniającego 
rocznicę zamachów na World Trade Center, 
który wyruszył  spod ratusza w Chociano-
wie i przejeżdżając przez Jakubowo Lubiń-
skie, Wysoką, Wilkocin, Przemków i Krępę 
dotarł po prawie 30 km na metę do Nowej 
Kuźni. 
Przed południem rozpoczął się III etap 
Dolnośląskiego Festiwalu Nordic Walking, 
który wcześniej miał miejsce w Ręczynie 
i Ścinawie. Dyscyplina ta cieszy się co raz 
większą popularnością, a mieszkańcy gmi-
ny Radwanice często wybierają taki sposób 
aktywności. O godzinie 11:30 na starcie po-
jawiła się pierwsza grupa osób, które wy-
startowały na dystansie 10 km. Po południu  
w przebieżkę wyruszyły kolejne grupy na dy-
stansach 2,5 oraz 5 km, a o 13:30 chodzenia 
z kijkami mogły spróbować również dzieci  
w ramach Mini Nordic Walking-u. Każ-
dy z zawodników otrzymał pamiątko-
wy medal, a później mógł wziąć udział  
w losowaniu atrakcyjnych nagród sporto-
wych. Po rozdaniu nagród i zrobieniu pa-
miątkowych zdjęć ruszył Turniej Siatków-
ki Drużyn Ochotniczych Straży Pożarnych, 
który wygrała drużyna z Nowej Kuźni. To 
był prawdziwy rodzinny piknik! Każdy od 
najmłodszego uczestnika po seniora ba-
wił się świetnie! Pogoda dopisała, jedzenie 
było przepyszne!  Atmosfera też była ma-
giczna. Wrześniowa niedziela na pewno na 
długo zostanie w naszej pamięci. 

dolnośląski Festiwal nordic walkinG
  Marika Bilska
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